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سال پنجم/ شماره صد و دوازده/ سه شنبه ۳ دی ۱۳۹۸/ قیمت ۲۰۰۰ تومان 

هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

گزارش

بنگاههایمشکلدار
موج شناسایی بنگاه های مشــکل دار از سوی وزارت 
کار و وزارت صمت بــه راه افتاده اســت. آمار به روز 
شده وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از شناسایی 
۱۲۸۱ بنگاه مشــکل دار با ۱۴۶ هزار نیروی  کار در 
کشــور حکایت دارد. این تعداد بنــگاه که عمدتا در 
ســه فعالیت اقتصادی »صنعتی«، »کشــاورزی« و 
»خدماتی« جانمایی شده اند، نسبت به خردادماه با 
افزایش مواجه شده  و از ۱۲۶۲ واحد به ۱۲۸۱ بنگاه 
رســیده اند. کروکی بنگاه های مشکل دار به  تفکیک 

۳۱ استان کشور هم حاکی است استان های ...

  گفت و گو

تاواندرسنگرفتنها
محمد بحرینیان تنها یک فعال اقتصادی نیســت؛ 
سابقه او در حوزه پژوهش صنعتی چنان پر و یپمان 
اســت که برخی فعالیت اقتصــادی و صنعتی وی 
را از یاد مــی برند . وقتی پای عدم توســعه نیافتگی 
ایران به میان می آید محمــد بحرینیان به دو عامل 
ضد توسعه در ایران اشــاره مســتقیم دارد، بازار و 
مســتغلات. وی می گوید: گروه مشــاوران دانشگاه 
هاروارد ۶۰ ســال پیش به ما گفتنــد دو عامل مانع 
توســعه صنعتی در ایران بوده و خواهد بود، یکی » 

بازار« و دیگری ...

۰۵

۰۴

میراث ریسباف
کارخانه ریسباف آخرین نهاد صنعتی برجای مانده در محور چهارباغ اصفهان؛

حفاظت از "میراث صنعتی" به عنوان یکی از مدل های توسعه پایدار و سیاست های بازآفرینی شهری درکشورهای پیشگام همواره  
مورد تاکید قرار گرفته است و گاها کالبد کارخانه های قدیمی حفظ و با کاربری فرهنگی مورد بهره برداری تازه قرار می گیرد تا هم 
برای اهالی شهر و هم برای گردشگرانی که به آن شهر می آیند  جذاب باشند. در اصفهان کارخانه ریسباف که روزگاری نه چندان 
دور فعال بود، اکنون به شکل متروکه در درون منطقه مسکونی چهارباغ بالا قرار دارد و می تواند نمونه خوبی از بازآفرینی میراث 

صنعتی در شهر اصفهان باشد.

گزارش

۰۲
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معاون امور اقتصادی استاندار اصفهان گفت: تعداد زیادی از پروژه های اصفهان 
به منابع آبی نیاز دارد و به همین دلیل اجرای بسیاری از آنها متوقف شده است.
سید حسن قاضی عسگر، اظهار کرد: به نظر می رسد به یک شبکه تامین ضروری آب 
در فلات مرکزی کشور نیاز داریم تا در زمان وقوع سیل، آبی که باعث تخریب در سایر 
استان های کشور می شود را به فلات مرکزی ایران بیاوریم و در این شبکه توزیع آب 

اختصاصی ذخیره کنیم.

مدیرکل دفتر صنایع فلزی و لوازم خانگی وزارت صمت در خصوص احیای برندهای 
تولیدی راکدی که مردم با آنها خاطره دارند، نیز تصریح کرد: این موضوع در دستور کار 
قرار دارد و برند آزمایش اکنون در حال برون سپاری محصولات خود است. وی افزود: در 
گرمسار کلنگ زنی ساخت کارخانه جدید تولید محصولات با برند ارج شروع شده است. 
عباس هاشمی ادامه داد: میز ساخت داخل در حوزه تاسیسات را با ۵۰ میلیون یورو 

کاهش ارزبری پس از میز ساخت داخل لوازم خانگی برگزار خواهیم کرد.

  نوسان: رییس اتاق بازرگانی، صنایع، 
معادن و کشــاورزی اصفهــان گفت: 
یکی از مهمترین موضوعات که امروز 
صادرکنندگان با آن مواجه اند، مباحث 
مالیاتی است و به تبع اولین بسته ارائه 
شده، بســته حمایتی مالیاتی است. 
مسعود گلشیرازی در آیین تجلیل از 
صادرکنندگان نمونه استان اصفهان، 
اظهار کرد: براساس نظرسنجی چند 
ماهه اخیر کــه از فعــالان اقتصادی 
انجام شده اســت، تعدادی از فعالان 
اقتصادی که از ظرفیت های استان در 
قالب شورای گفت وگو، ستاد تسهیل و 
کمیته حمایت قضایی برای رسیدگی 
به موضوعات و همچنین بســته های 
حمایتی ســازمان های ذیربط وجود 

دارد، مطلع نیستند.
رییس اتاق بازرگانــی، صنایع، معادن 
و کشــاورزی اصفهان افــزود: همگی 
هم پیمان شده ایم؛ تا در کنار یکدیگر 
شاخص های محیط کســب و کار را 
بهبود ببخشــیم. گلشــیرازی ضمن 
ابراز امیدواری از فعالیت های در حال 
انجام برای بهبودبخشــی شــاخص 
ها افزود: امروزه در ســطح مدیریتی 
جوی ایجاد شده که در راستای بهبود 
دهی شــاخص ها، مدیران مشتاق به 
فعالیت هستند. وی خاطرنشان کرد: 
خوشبختانه شاهد هســتیم بعد از دو 
سال که شــاخص های محیط کسب 
و کار رو به افت بــود در مدت دو فصل 
گذشــته روند نزولی متوقف و به سیر 

صعودی رسیده است.
رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی اصفهان تصریح کرد: کمیته 
حل اختــلاف مالیاتی بــا محوریت 
اســتانداری، اتاق بازرگانــی، اصناف، 
تعاون به همــراه معاون دادســتان و 
رییس کل ســازمان مالیاتی شــکل 
گرفت تا در هر زمان که فعال اقتصادی 
احساس مشکل کرد حکم این کمیته 
لازم الاجرا باشد. وی با اشاره به تلاش 
کمیته حمایت قضایی برای تســهیل 
امور فعالان اقتصــادی افزود: به گفته 
رییس کل دادگستری کمیته حمایت 
قضایی در کنار شــورا گفــت و گو در 
راســتای حمایت از فعالان اقتصادی 
قرار دارد. گلشــیرازی خاطر نشــان 
کرد: فعالان اقتصادی با هرگونه خللی 
در کار خود مواجه شــدند بــا ورود به 
سایت "هامون" آن را پیگیری کنند. 
وی افزود: امروز شــاهدیم که برخی 
بانک ها که از تعدادی از سیاست های 
بانک مرکزی تخلف کرده اند در کمیته 
حمایت قضایــی فعالیت آنهــا مورد 
بررسی قرار خواهند گرفت. وی تاکید 
کرد: باید فضایی برای حمایت از فعالان 
اقتصادی باشد، اما در کنار این حمایت، 
فعالان اقتصادی نیز باید ظرفیت های 
خود را نشان داده و کار تیمی را نیز در 

دستور کار قرار دهند.
رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی اصفهان با تاکید بر اهمیت 
تجربه میــان فعــالان اقتصــادی و 
صادرکنندگان خاطر نشان کرد: برای 
پیشرفت در هر کســب و کاری باید از 
یکدیگر بیاموزیم. وی با اشاره به افتتاح 
شــتاب دهنده صادراتی اتاق اصفهان 
گفت: اولین شــتاب دهنده صادراتی 
کشور امروز به طور رســمی آغاز بکار 
کرد، تا با گزینش بهترین ها در مدت 
دو ســال با بودجه اتاق فعال شوند. در 
صورتی که شــرکت را به ســود دهی 
برسانند، ســهام را خریده و به همان 

گروه ها واگذار خواهد شد.

احیابرندهایخاطرهسازتوقفبسیاریازپروژههابهدلیلنیازآبی
رویدادنامه

   گزارش

رونماییازشتابدهنده
صادراتیاتاقاصفهان

Is fahan

اصفهان در هفته ای که گذشت؛

» اصفهان در هفته اي که گذشت« غرق در آلودگي هوا بود! معضلي که 
سال هاي سال است گريبان اين شهر و مردمانش را گرفته و رها نمي 
کند. تعطیلي پي در پي مدارس در مقاطع مختلف، مراجعه تعداد قابل 
توجهي از مردم به بخش اورژانس بیمارستان ها در اثر عوارض ناشي از 
تنفس در هواي آلوده، زشت شدن چهره شهري که شهره جهان است 
و برنامه هاي کوتاه و بلند مدت زيادي در حوزه صنعت گردشگري اش 
دارد و ... از تبعات آلودگي بیش از حد هواي اصفهان است که موجبات 

نگراني مردم را فراهم کرده است. 
 

درنفس اصفهان به تنگ آمد!
معضل آلودگي هوا در اصفهان این روزها به حدي رسیده که موضوع نطق 
اعضاي شوراي اسلامي شهر نیز در نخستین روز از فصل زمستان نیز به این 
مسئله اختصاص یافت. پیشنهاد اجرای طرح زوج و فرد از درب منازل، انتقاد 
از نبود آمادگی لازم و ناهماهنگی مدیران برای مواجهه با شرایط آلودگی هوا 
و اعلام تعطیلی مدارس، توقف اجرای طرح جامع کاهش آلودگی هوا که در 
مدیریت گذشته استان دنبال می شد و گلایه از بی توجهی و عادی شدن 
معضل آلودگی هوای کلانشهر اصفهان از دغدغه های اصلی شورایی ها در 

این جلسه بود.

 يك گنبد و هزار صاحب نظر!
در حالي که انتظار مي رفت حواشي مربوط به ترمیم و مرمت گنبد مسجد 
شیخ لطف الله اصفهان با دعوت مسئولان اداره میراث فرهنگي استان از 
اصحاب رسانه و شرح ماوقع روند مرمت براي آنها، ختمي بر بگومگوهاي رسانه 
اي این موضوه باشد، ماجرا اما ادامه پیدا کرد و اظهارنظر مهدي حجت رئیس 
ایکوموس ایران در گفتگو با خبرگزاري ایلنا فصل تازه اي را در این موضوع آغاز 
کرد. این در حالي است که فریبا خطابخش مدیر پایگاه جهاني میدان نقش 
جهان در هفته پژوهش با حضور در نشستي که به این مناسبت در دانشگاه 

اصفهان برگزار شده بود، به توضیح و شرح روند مرمت این گنبد پرداخت.
تاکید مهدي حجت اما در اظهار نظر تازه اش بر این بوده که براي مرمت 
پروژه هاي تاریخي بزرگ و شاخصي همچون مسجد شیخ لطف الله نباید 
به نظر یک یا دو استادکار مرمت اکتفا شود و باید جمعي از صاحب نظران 
استادکاران و کارشناسان پیش از آغاز کار دور هم جمع شده و با اتفاق نظر و 
اجماع بهترین روش را براي کار انتخاب کنند. او با بیان اینکه اینک این مریض 
که گنبد مسجد شیخ لطف الله باشد این گونه مورد عمل جراحي قرار گرفته 
است، روش انجام کار را غلط ارزیابي کرده و گفته که نتیجه کار  باید مورد 

بررسی و بحث قرار گیرد. 

همه چیز درباره گردشگري در اصفهان
همایش توسعه گردشگري پایدار اصفهان دومین دوره خود را روز چهارشنبه 
۲7 آذرماه در دانشگاه صنعتي اصفهان برگزار کرد تا در حالي که عوامل 
مختلفي همچون تحریم هاي سیاسي و اقتصادي و ناآرامي هاي اجتماعي 
اخیر صنعت گردشگري ایران و اصفهان را به ورطه رکود رسانده، بر این 
تاکید شود که این صنعت یکي اصلي ترین راهکارهاي برون رفت از بن بست 
اقتصادي فعلي کشور است. در این همایش روسا و مدیران و صاحب منصبان 
استان یک به یک پشت تریبون رفته و نظراتشان را در کنار آمارها و ارقامي که 
حکایت بالا و پایین شدن میل ورغبت گردشگري داخلي و خارجي براي سفر 

به ایران و در ایران داشت اعلام کنند. 

گندم شادونه به جاي آجیل! 
در هفته گذشته اما اصفهان شب یلدا بلندترین شب سال را نیز به خود دید. 
آن هم در میان بحبوحه گراني اجناس و کالاها که رسانه ها را واداشت تا 
برآورد هزینه اي نسبي از تهیه اقلام و خوراکي هاي مرسوم در شب یلدا براي 
یک خانواده ایراني داشته باشند. روزنامه »اصفهان زیبا« در گزارشي با احتساب 
قیمت اقلامي مانند سیب، موز، نارنگي، پرتقال، هندوانه، انار، آجیل، شیریني 
و غذایي همچون زرشک پلو با مرغ، هزینه یک خانواده چهار نفره براي شب 
یلدا مبلغ ۲۱۵ هزار تومان برآورد شد. خبرگزاري ایسنا هم در گزارشي با نام 
»هزینه شب یلدا چقدر آب مي خورد؟« از قیمت اقلام و خوراکي ها مرسوم 
در شب یلدا خبر داد و نوشت که برخي از خانواده ها که براي به جا آوردن 
رسم و رسوم ها ناچار به خرید آجیل هستند، این روزها به سراغ آجیل فروشي 
ها رفته اند و دیگر مردم بیشتر روی به خرید تخمه، برنجک، شکوفه، شادونه 
و گندمک آورده اند.دبیر اتحادیه آجیل و خشکبار اصفهان هم در گفتگویي با 
این رسانه از عدم استقبال مردم براي خرید آجیل خبر داده و گفته در حالي 
که هیچ کمبودي براي شب یلدا وجود ندارد، اما مردم خرید تنقلات ارزان 

قیمت را جایگزین خرید آجیل گران قیمت کرده اند...

اتاق بازرگاني اصفهان 
صاحب شتاب دهنده صادرات 

خبر دیگر اینکه روز پنجشنبه ۲۸ آذر اولین شتاب دهنده صادراتی کشور با 
حضور وزیر صمت، تعدادی از نمایندگان مجلس، معاونان وزیر، مدیر عامل 
صندوق ضمانت صادرات و برخی از مقامات استانی افتتاح شد. در این مراسم 
رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی اصفهان گفته که این روند 
در مدت ۸ماه گذشته زیرساخت های لازم را فراهم کرده و دو پیش رویداد 
از جمله ماراتن صادرات را پشت سر گذاشته تا امروز به طور رسمی وارد 
عرصه شود. مسعود گلشیرازی توضیح داده که در ماراتن صادرات ۱۰۵ گروه 
با ۳۰۰نیروی جوان با یکدیگر به رقابت پرداختند تا از میان آن ها برترین ها 
شناسایی و گزینش شوند تا در مدت دو سال با بودجه اتاق فعالیت کنند و در 

صورت سوددهی می توانند با خرید سهام، شرکت به آنان واگذار شود. 

اصفهان
غرق در آلودگي هوا

پس از پایان جنگ جهانی دوم حدود سال 
۱97۰ زمانی که اقتصاد اروپا مورد بازسازی 
قرار گرفت و خانواده ها از جهت معیشتی 
در وضعیت مناسبی قرار گرفتند، مساله 
اوقات فراغت شهروندان امری جدی شده و 
روز به روز به تعداد شهروندان و گردشگران 
مشتاق بازدید از موزه ها و امکان تاریخی و 
فرهنگی افزوده می شد. در این میان یکی 
از اماکنی که به فرصتهای مناسبی برای 
گردشگری  و  فرهنگی  فضاهای  تامین 
تبدیل شدند کارخانجات صنعتی بودند 
که پس از انقلاب صنعتی در عرصه های 
وسیع خارج از حریم شهرها تاسیس شده 
بودند اما اکنون با گسترش شهرها به شکل 
متروکه  و بدون کاربری درون شهرها رها 

شده بودند. 
دولت های ارپایی برای نخستین بار به این 
فکر افتادند که می توان به این عرصه های 
برای  فرصتی  دید  به  صنعتی  وسیع 
نگاه  گردشگری  و  فرهنگی  فعالیتهای 
کرد و با حفظ کالبد این کارخانه ها برای 
آنها کاربریهای متناسب با زندگی شهری 
برنامه ریزی نموده و آنها را مورد بهره برداری 
قرار داد تا از این طریق هم به اقتصاد شهر 
رنگ وبوی تازه ای بتوان بخشید و هم نشاط، 
سرزندگی و کیفیت زندگی شهری را ارتقا 
دهند. یکی از نمونه های مهم و موفق این 
پروژه ها گالری هنرهای مدرن لندن معرف 
به "تیت مدرن گالری"است. کارخانه  برق 
متروکه لندن درکنار رود تیمز پس از تغییر 
کاربری و تبدیل به مرکز فرهنگی هنر 
مدرن اکنون در سال بیش از ۵ میلیون 

بازدیدکننده دارد.
وسیع  عرصه های  وجود  دیگر  ازسوی 
صنعتی خاموش و متروکه درون شهرها 
و کالبد آنها  از دید شهرسازی نیز دارای 
اهمیت فراوان است. در درجه اول اینکه 
رشد شهرنشینی و افزایش شهرنشینی 
موجب شده تا بیشتر عرصه ها و زمین های 
شهری مورد استفاده قرار گیرد و کمتر 
و  فرهنگی  مراکز  ساخت  برای  فضایی 
تفریحی وجود داشته باشد. درحالی که این 
عرصه های صنعتی متروکه عملا آخرین 

فرصتهای شهرها برای توسعه خدمات و 
زیرساختهای شهری هستند. در عین حال 
رها شدن این عرصه ها به صورت متروکه 
در شهر موجب ایجاد لکه های خاموش و 
بدون کاربری و متروکه در شهر می شود که 
این مساله به نوبه خود موجب افت امنیت 
کاهش  پیرامون،  محدوده  در  اجتماعی 
کیفیت فضایی و... و در نهایت افت منزلت 
اجتماعی-مکانی شهر و مناطقی که این 
کارخانه ها در آن قرار دارند می شود. در 
کاربری  عرصه  همین  به  اگر  که  حالی 

درستی داده شود می توان شان منزلت 
اجتماعی-مکانی و کیفیت زندگی شهری 
محدوده های پیرامون آن را ارتقاء بخشید. 

همچنین جدای بحث شهرسازی از دید 
میراث فرهنگی و معماری نیز این موضوع 
دارای اهمیت ویژه ای هستند. زیرا کالبد 
این کارخانه ها بازگوکننده سبک معماری 

دوره خاصی از تاریخ است. 
به عنوان نمونه همین کارخانه ریسباف 
اصفهان میراث معماری و هنری پهلوی 
می شود  محسوب  اصفهان  شهر  اول 
ظرافت هنر معماری آن دوره را در یک 
کاملا  می توان  صنعتی  خشک  محیط 

مشاهده کرد.
بنابراین مفهوم "میراث صنعتی" با تمرکز 
بر صنایع پس از انقلاب صنعتی در ادبیات 
شهرسازی جهان با دو رویکرد حفاظت از 
میراث  دوره  مدرن و فرصت های بازآفرینی 
شهری در ادبیات جهان شکل گرفت و 
اندیشه حفاظت و احیاء این عرصه ها به 
عنوان مجموعه های فرهنگی-گردشگری 
به جای تخریب و نوسازی آنها را توسعه 
بخشید. اندیشه ای که مهمترین سرمایه 
شهر را سرمایه فرهنگی و کاربری های 
فرهنگی می داند و نه نوسازی های کلان 

مقیاس و پر زرق وبرق! 

میراث صنعتی در ايران 
و ريسباف اصفهان

در ایران اما هرچند این مفهوم دیرتر از 
آنچه که در جهان شکل گرفت اجرا شد اما 
چندین نمونه موفق از تبدیل عرصه های 
صنعتی به مراکز فرهنگی داریم که می توان 
به تبدیل کشتارگاه تهران به فرهنگسرای 
بهمن و تبدیل کارخانه چرم خسروی تبریز 

به دانشگاه هنر این شهر اشاره کرد. 
اما یکی از کارخانه هایی که از آن می توان 
به عنوان میراث صنعتی ایران نه تنها در 

بعد ملی حتی بعد جهانی یاد کرد کارخانه 
ریسباف اصفهان که در سال ۱۳۱۱ در 
زمینی با مساحت ۶9 هزارمتر در قالب یک 
شرکت سهامی در منطقه چهارباغ بالای 
شهراصفهان تاسیس شد. این کارخانه را 
می توانیکی از اولین محصولات کار و سرمایه 
مردم اصفهان در دوره معاصر دانست. این 
مجموعه دارای معماری منحصر به فردی 
از  معاصر  معماری  است که تحت عنوان 
آن می توان یاد کرد و ساخت آن را استاد 
معتمدی تحت نظارت مهندسی آلمانی 
به نام ماکس اتوشونمان برعهده گرفت. اما 
به دلایل گوناگون این کارخانه در دهه های 
بعد تعطیل شد تملک آن را بانک ملی 
برعهده می گیرد. تا در سال ۸۱ سازمان 
میراث فرهنگی این کارخانه را ثبت ملی 
می کند. در ابتدای دولت یازدهم با تغییر 
نگرشی  که در وزارت راه وشهرسازی رخ 
می دهد که توجه به کیفیت زندگی در 
بازگشت  و  کمی گرایی  جای  به  شهرها 
به ارزش های تاریخی و هویتی ملی بود 
تصمیم بر این شد تا این کارخانه از بانک ملی 
خریداری شود و تبدیل به مکان فرهنگی در 

اصفهان شود.
ازسوی دیگر بنده در سال ۸9 تا 9۱ با 
راهنمایی دکتر محمد سعید ایزدی و دکتر 

پیروز حناچی در دانشگاه تهران  پایان نامه 
کارشناسی ارشد خود را در قالب یک پروژه 
کارخانه  موضوع  با  طراحی  و  مطالعات 
زیسباف اصفهان به عنوان میراث صنعتی 
ارائه کردم. در آن زمان نگاه به میراث با 
مفهوم میراث مدرن بسیار کم بود و شاید 
اصلا وجود نداشت. در سال 9۵ این کارخانه 
توسط شرکت بازآفرینی شهری ایران از 
بانک ملی خریداری شد و دبیرخانه ای 
در وزارت راه و شهرسازی برای احیاء این 
مجموعه ارزشمند شکل گرفت که بنده به 

عنوان دبیر آن منصوب شدم.
فراموش نکنیم ما در اصفهان آثار زیادی از 
ادوار مختلف تاریخی از پیش از اسلام تا زمان 
قاجار داریم. اما کمتر اثر شاخصی از دوران 
پهلوی اول داریم. همچنین در فهرست ثبت 
آثار جهانی تاکنون ایران اثری را به عنوان 
میراث صنعتی ارائه نداده است درحالی که 
کارخانه ریسباف نمونه شاخصی از میراث 
دوران پهلوی اول در قالب یک اثر صنعتی 
است که به جهت شاخصه های معماری، 
تاریخی، اجتماعی و... ظرفیت ثبت جهانی را 
دارد و حفظ آن می تواند برای شهر اصفهان از 

جهات گوناگون مهم باشد.
نکته مهم اینکه هرچند تمرکز اصلی مفهوم 
میراث صنعتی در ادبیات شهرسازی جهان 
بر میراث مدرن و پسا انقلاب صنعتی است 
اما در کنار آن میراث دوران سنتی نیز مانند 
آسیاب ها، کارگاه های حناسابی و یا نساجی 
سنتی نیز مورد توجه قرار می گیرد ما از این 
فرصت می توانیم برای معرفی میراث صنعتی 
نیز استفاده کنیم.  دوران سنتی اصفهان 
زیرا منطقه اصفهان همواره در طول تاریخ 
به عنوان یکی از مراکز مهم رشد و توسعه 
صنعت و تجارت بخصوص در حوزه نساجی 
در ایران و جهان شناخته شده است و روند 
تکامل صنعت در کشور را به خوبی در استان 

و شهر اصفهان می توان مشاهده کرد.
فراموش نکنیم کشورهای غربی و پیشرو امر 
حفاظت نیز دوره ای میراث گذشتگان خود را 
با هدف توسعه شهرها تخریب کردند بناهای 
تازه به جای آنها ساختند. اما از دوره ای به این 
فکر افتادند که به جای تخریب میراث گذشته 
می توان آنها را حفظ و احیا کرد. از آن زمان 
تا کنون رقابت سختی در میان آنها برای 
حفظ میراث گذشتگانشان با هدف توسعه 
گردشگری و رونق اقتصاد فرهنگی شکل 
گرفته است. در ایران هرچند این مفهوم کمی 
دیر وارد ادبیات شهرسازی ما شده است اما 
هنوز می توان با احیا و بازآفرینی بافت های 
به  صنعتی  عرصه های  جمله  از  تاریخی 
حفظ میراث گذشتگانمان و رونق اقتصاد 

شهرهایمان کمک کرد.

کارخانه ریسباف آخرین نهاد صنعتی برجای مانده در محور چهارباغ اصفهان؛

میراث ریسباف
در مفهوم "میراث صنعتی" مهمترين سرمايه شهر سرمايه های فرهنگی هستند

حفاظــت از "میــراث صنعتــی" بــه عنــوان يکــی از مدل هــای توســعه پايــدار و 
گزارش

گروه  شهری
ــرار  ــد ق ــورد تاکی ــواره  م ــگام هم ــورهای پیش ــهری درکش ــی ش ــت های بازآفرين سیاس
گرفتــه اســت و گاهــا کالبــد کارخانه هــای قديمــی حفــظ و بــا کاربــری فرهنگــی مــورد 
بهره بــرداری تــازه قــرار می گیــرد تــا هــم بــرای اهالــی شــهر و هــم بــرای گردشــگرانی 
کــه بــه آن شــهر می آينــد  جــذاب باشــند. در اصفهــان کارخانــه ريســباف کــه روزگاری 
نــه چنــدان دور فعــال بــود، اکنون بــه شــکل متروکــه در درون منطقــه مســکونی چهارباغ 
بــالا قــرار دارد و می توانــد نمونــه خوبــی از بازآفرينــی میــراث صنعتــی در شــهر اصفهــان 
ــه  ــی کارخان ــه بازآفرين ــر دبیرخان ــی" دبی ــا فیض ــر "رض ــا دکت ــی ب ــه گفتگوي ــن زمین ــد. در اي باش
ــه در  ــی ک ــی و کارکردهاي ــراث صنعت ــوم می ــا از مفه ــم ت ــام داده اي ــی انج ــان گفتگوي ــباف اصفه ريس

اصفهان می تواند داشته باشد بیشتر جويا شويم.
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کارخانه ريسباف اصفهان میراث معماری و هنری پهلوی 
اول شهر اصفهان محسوب می شــود که می توان ظرافت 
هنر معمــاری آن دوره را در يك محیط خشــك صنعتی  

کاملا مشاهده کرد
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 نوسان: مدیرعامل سازمان سرمایه 
مردمی  های  مشارکت  و  گذاری 
فرصت   ۵ گفت:  اصفهان  شهرداری 
در  هتل  احداث  برای  گذاری  سرمایه 
شهر اصفهان از سوی شهرداری اصفهان 

به سرمایه گذاران معرفی می شود. 
ای  رسانه  ارتباطات  اداره  گزارش  به 
با  رئیسی  شهرام  اصفهان،  شهرداری 
اشاره به اینکه یکی از مزیت های فعلی 
های  فعالیت  و  گذاری  سرمایه  حوزه 
اقتصادی شهر اصفهان، سرمایه گذاری 
در حوزه گردشگری است، اظهار کرد: 
شهری  مدیریت  های  برنامه  از  یکی 
اصفهان احیای ظرفیت های گردشگری، 
ایجاد جاذبه و توسعه مقاصد سفر است. 
وی ادامه داد: اقامتگاه ها به عنوان یکی 
از زیرساخت های گردشگری در شهر 
اصفهان کافی نیست و باید در این زمینه 

فعالیت های بیشتری صورت گیرد.  
گذاری  سرمایه  سازمان  مدیرعامل 
اصفهان  شهرداری  های  مشارکت  و 
نرم  اقدامات  از  بخشی  کرد:  تصریح 
حوزه  در  گردشگری  توسعه  افزاری 
کاری شهرداری نیست اما برای پروژه 
های  ظرفیت  افزاری  سخت  های 
می  که  است  موجود  ای  بلااستفاده 
توان آن ها را فعال کرد. وی بیان کرد: 
تعدادی از این فرصت ها به عنوان پروژه 
هایی با کاربری هتل تعریف، برخی نیز 
در قالب طرح بلندمدت نیمه کاره مانده 
بود و تعدادی طرح هم روی زمین مانده 
بود که اطلاعات همه این پروژه ها جمع 
آوری، تکمیل و در قالب یک کتابچه 
شهر  گذاری  سرمایه  های  فرصت  از 
اصفهان در حوزه هتل سازی به چاپ 
می رسد.  رئیسی با بیان اینکه طرح 
اولیه این فرصت ها از نظر مالی آماده 
سازی شده، اظهار کرد: در این کتابچه 
۵ فرصت در حوزه هتل سازی در شهر 
اصفهان معرفی شده است که این هتل 
ها شامل هتل های مرکز همایش های 
بین المللی شهر اصفهان، جهان نما، 
صفه و شهر رویاهاست. سرمایه گذاران 
با مطالعه این کتابچه با همه اطلاعات 
فنی و اقتصادی پروژه ها آشنا می شوند.

رییسی با بیان اینکه در سال گذشته 
فرهنگی،  بخش  در  را  پروژه هایی 
با  که  شده  دنبال  ورزشی  و  تفریحی 
وجود کوچک بودن، اما در تامین رفاه 
و آسایش شهروندان اثرگذار بوده است، 
افزود: باید ضمن شناسایی پروژه های 
نیز  دیگر  پروژه های  برای  سودآور، 
جذابیتی ایجاد کرد تا بخش خصوصی 
تمایل به سرمایه گذاری و مشارکت در 

آن داشته باشد. 
شهرداری  دیدگاه  به  اشاره  با  رییسی 
های  پروژه  درخصوص  اصفهان 
و  فرهنگی  بخش های  در  مشارکتی 
این  از  بخشی  کرد:  اظهار  ورزشی، 
و  عمرانی  طرح های  شامل  ها  پروژه 
و  تکمیل  نیز  و دسته ای  ساخت وساز 
سالن  همچون  است،  اماکن  تجهیز 
خصوصی  بخش  توسط  که  تئاتری 
تجهیز و تبدیل به یک سینما در منطقه 
۱۵ اصفهان شد. وی تاکید کرد: بدون 
پروژه های که  در  شک سرمایه گذاری 
ورزشی   و  فرهنگی  حوزه  به  مربوط 
موجب  و  دارد  خوبی  اثرگذاری  است 
اعتماد مردم به مدیریت شهری می شود. 
وی افزود: اقدام شهرداری برای معرفی 
قالب  فرصت های سرمایه گذاری در 
کتابچه تداوم خواهد داشت و در آینده 
به موضوعات دیگری پرداخته می شود. 

مدیر اجرایی پروژه مجموعه پل های نصف جهان با بیــان اینکه پروژه پل های نصف 
جهان تاکنون ۴۰ درصد پیشرفت داشــته، اظهار کرد: جدای از مســائل مالی، دیوار 
کارخانه قند، بحث های تاسیساتی و موضوع آزادسازی ها از موانع موجود بر سر اجرای 
این پروژه است که اجرای طرح را با مشکل مواجه کرده و عقب می اندازد. بابک حقیقی 
افزود: از ۱۸ ماه برنامه زمانبندی شده، تاکنون ۸ ماه آن سپری و طبق برنامه پایان این 

پروژه آبان ماه سال آینده است.

رئیس شــورای شــهر اصفهان با بیان اینکه ورود مدیریت دوره پنجم بــه اجرای پروژه 
رینگ چهارم یک ورود جسورانه بود، گفت: یکی از دغدغه مدیریت شهری در دوره های 
مختلف رینگ چهارم یا همان حلقه حفاظتی شهر بوده، اما به جهت حجم سنگین پروژه 
همتی برای اجرای آن وجود نداشــت. علیرضا نصراصفهانی اظهارکرد: باتوجه به اینکه 
حلقه حفاظتی سوم از وجود خودروها اشباع شــده و به لحاظ ترافیکی نقش خیابان  را 
در شــهر ایفا می کند، باید برای آینده ترافیک شــهر اصفهان چاره اندیشی می کردیم .

اجرایپروژهرینگچهارمجسورانهبودپایاناینپروژهآبانماهسالآیندهاست
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تاب آوری هدف برنامه  اصفهان ۱4۰5 ؛

محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی که 
برای بازدید از پروژه های عمرانی اصفهان 
همچون مرکز همایش های بین المللی 
اصفهان به این شهر سفر کرده بود، بعد 
از بازدید از گذر آقا نوراله نجفی در جمع 
مسئولان شهری اصفهان، استاندار و تاج 
الدین، نماینده اصفهان در مجلس شورای 
آقا  برای گذر  اینکه  به  اشاره  با  اسلامی 
برای  تخصصی  ای  کمیته  نجفی  نوراله 
بررسی جزئیات طرح تشکیل شده است، 
اظهار کرد: در بازدید از این طرح به دنبال 
بررسی وضعیت آن براساس طرح تفصیلی 
و طبق خواست مردمی بودیم. وی ادامه 
داد: تصمیم گیری در مورد این گذر مطابق 
با مصلحت مردم و میراث فرهنگی خواهد 
بود و روند کنونی پروژه هم حاکی از این 
موضوع است. البته اقداماتی در آینده در 

این زمینه انجام می شود.
وزیر راه و شهرسازی افزود: این طرح سال 
های سال مورد بحث بوده و با توجه به 
مطالبی که در رسانه ها در این خصوص 
منتشر شده و نیز شکایاتی که به وزارت راه و 
شهرسازی رسید، معاون شهرسازی از این 
گذر بازدید داشته است و مسائل مورد نیاز 

بررسی می شود. 
وی در بخش دیگری از سخنان خود به 
پیشرو بودن اصفهان در بسیاری از زمینه ها 
اشاره کرد و با تاکید بر اینکه اصفهان با ایجاد 
زیرساخت های فرهنگی و عمرانی می تواند 
پیشرو باشد، گفت: به طور مثال طرح مرکز 
همایش های بین المللی اصفهان یک پروژه 
بین المللی است. اسلامی به این پروژه به 

عنوان یک نیاز ملی اشاره کرد و افزود: در 
صورت احداث این سالن باید همایش های 
بزرگ در آن برگزار شود. همچنین این مکان 
می تواند به یک مرکز تجاری و بین المللی 
برای حل  باید  رو  از همین  تبدیل شود 
مشکلات این طرح پیگیری های لازم انجام 
شود. وی بر ایجاد نقشه راه حقوقی و فرصت 
های اقتصادی برای پروژه مرکز همایش 
های بین المللی اصفهان تاکید و اظهار کرد: 
به کارگیری سرمایه ها و بهره برداری از این 
طرح باید در دستور کار قرار گیرد و کمک به 

آن از سوی همه عملیاتی شود. 
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه اصفهان 
شهرهای  دیگر  برای  سودرسان  شهری 
کشور بوده و هست، تصریح کرد: با پیشرو 
بودن در زمینه های صنعتی و فرهنگی و 
ایجاد شغل اصفهان می تواند برای کشور 
نفع خلق کند. وی ادامه داد: راه اندازی 
السیر و ساخت فرودگاه در  قطار سریع 
اصفهان به عنوان زیرساخت برای اصفهان 
ضروری است. اسلامی با بیان اینکه طرح 
کیفیت  به  باید  اصفهان  عمرانی  های 
زندگی مردم بیفزاید، ادامه داد: بسیاری 
به  اصفهان  شهر  گذشته  های  طرح  از 
احیای میراث این شهر کمک کرده است 
که از آن جمله می توان به پیاده راه کردن 
میدان نقش جهان و چهارباغ عباسی اشاره 
کرد. وی از دیگر طرح های این شهر را که 
کمک کننده کاهش ترافیک خواهد بود را 
مترو و رینگ حفاظتی عنوان کرد و افزود: 
اصفهان این زمینه را دارد که با استعدادهای 
دانش بنیان، فرهنگی و گردشگری بتواند 

شکوفایی اقتصادی و توسعه بین المللی را 
برای شهر رقم بزند. وزیر راه و شهرسازی 
به توان دانش بنیان اصفهان برای رونق 
گردشگری و تجاری اشاره کرد و گفت: باید 
همواره طرح هایی در اصفهان اجرایی شود 

که جایگاه پیشتازی اصفهان حفظ شود.

به کمك وزارتخانه نیاز داريم 
نوروزی،  اله  قدرت  این جلسه،  ادامه  در 
اینکه پروژه  به  با اشاره  شهردار اصفهان 
مرکز همایش های بین المللی اصفهان 
تا حدود دو سال پیش تعطیل شده بود و 
در این دوره با پرداخت دیون و اختصاص 
اعتبار به آن مجددا از سر گرفته شد، اظهار 
یکصد  پرداخت  به  متعهد  دولت  کرد: 
میلیارد تومان در سال 9۱ برای این طرح 
بود که تنها ۲۰ میلیارد تومان از این اعتبار 
پرداخت شد. وی هزینه های انجام شده 
برای این طرح را طی دو سال اخیر ۳۸۴ 
میلیارد تومان عنوان کرد و با بیان اینکه 
مشغول  طرح  این  در  نفر   ۳۰۰ روزانه 
فعالیت هستند، افزود: تاکنون سالن این 
مرکز ۸۰ درصد پیشرفت داشته است اما 
نگرانی ما برای نحوه بهره برداری از این 
طرح است و برای استفاده بهتر از این امکان 
باید زیرساختی همچون فرودگاه هم فراهم 

شود.
شهردار اصفهان از تعهد شهردار منطقه 
شش اصفهان برای تکمیل این طرح خبر 
داد و گفت: این طرح نمی تواند نیمه تمام 
باقی بماند زیرا یکی از سرمایه های شهر 
است و نباید آن را رها کرد. هرچند در این 

زمینه دغدغه مالی داریم که آن هم برطرف 
می شود. وی افزود: امیدوارم با اراده ای که 
در وزیر راه و شهرسازی می بینیم، رینگ 
حفاظتی اصفهان هم تکمیل شود. نوروزی 
افتتاح سالن مرکز همایش های بین  از 
المللی شهر اصفهان در سال آینده خبر داد 
و گفت: در زمینه بهره برداری از این سالن ها 
به کمک وزارت خانه نیاز داریم. همچنین 
برخی تجهیزات مانند سیستم صوت این 
سالن ها پیش از ساخت آن خریداری شده 

که اکنون پاسخگو نیست.
وی بیان کرد: در طرح مرکز همایش های 
بین المللی شهر اصفهان برای کشورهایی 
که کنسولگری ندارند، ساختمانی پیش 
های  شرکت  استقرار  است،  شده  بینی 
بازرگانی از دیگر طرح های ما برای این 
را یک  این مجموعه  است چراکه  پروژه 

منطقه دیپلماتیک می دانیم.

هزينه ماهانه ۲۰ میلیارد تومانی 
مرکز همايش های بین المللی

ایرج مظفر، معاون عمران شهری شهرداری 
اصفهان نیز با بیان اینکه مرکز همایش های 
بین المللی شهر اصفهان سال 9۰ با تصویب 
هیئت دولت قرار شد برای برگزاری نشست 
سران اجلاس کشورهای غیرمتعهد ساخته 
شود، اظهار کرد: قرار بود سالن این مرکز تا 
سال 9۱ به پایان برسد اما با تغییر سیاست 
های دولت و حذف کمک های مالی اجرای 
این طرح بر عهده شهرداری گذاشته شد. 
وی ادامه داد: از سال 9۰ تا 9۳ هم تکمیل 
این طرح ادامه داشت اما طی سال های 9۴ 
تا 97 بودجه زیادی که برای این طرح نیاز 
بود تامین نشده و طرح با کندی پیش رفت. 
در سال 97 با دستور شهرداری اصفهان 
سرعت این پروژه بهبود پیدا کرد و در سال 
9۸ پیشرفت این طرح ۱۶ برابر سال 97 

شد.
معاون عمران شهری شهرداری اصفهان 
مساحت این طرح را 7۱ هکتار و در جنوب 
شرقی شهر اصفهان ذکر کرد و افزود: این 
به لحاظ موقعیت شهری در کمر  طرح 
قرار  حلقه حفاظتی  غربی  بندی شرقی 
دست  در  قراردادهای  میزان  وی  دارد. 
اقدام این پروژه را ۲۸۰ میلیارد تومان و 
میلیارد  را ۲۵  تکمیل شده  قراردادهای 
تومان عنوان کرد و گفت: با صرف هزینه 
۶7۰ میلیارد تومانی برای این پروژه پیش 
بینی ما این است تا سال 99 شاهد بهره 
از آن خواهیم بود. مظفر هزینه  برداری 
مورد نیاز ماهانه این طرح برای بهره برداری 
در زمان تعیین شده را ۲۰ میلیارد تومان 
دانست و با تاکید بر اینکه این طرح جنبه 
های بین المللی دارد خواستار کمک ملی 
در این زمینه شد و افزود: این طرح یکی از 
پروژه هایی است که با بالاترین استانداردها 
کیفیت  تا  شود  می  ساخته  روز  متد  و 

مطلوب را داشته باشد.

وزیر راه  در نشست هم اندیشی در محل سالن اجلاس عنوان کرد:

اصفهان باید پیشرو باشد
نقشه راه فرصت های اقتصادی برای پروژه مرکز همايش های بین المللی تهیه شود

citizen

 نوسان: شهردار اصفهان، برنامه شهرداری اصفهان را در مسیر 
تقويت شاخص های تاب آوری عنوان کرد و گفت: با تاب آوری می 
توان بهزيستی فرهنگی شهرها را برنامه ريزی کرد. از همین رو 
تاب آوری در برنامه »اصفهان ۱4۰« در قالب يك هدف لحاظ شده 
است تا همه مديران شهرداری موظف به تحقق شاخص های تاب 
آوری باشند. قدرت اله نوروزی در کنفرانس بین المللی توسعه 
پايدار و عمران شهری با بیان اينکه تاب آوری در شهرها می تواند 
آثار سوء حوادث را کاهش دهد، اظهار کرد: تاب آوری يك راهبرد 
مديريتی است که می تواند رابطه بین سیستم ها را تقويت کند. 
وی ادامه داد: تاب آوری سبب برقراری نظم در جامعه می شود، با 
افزايش آستانه تحمل شهروندان می توان بر مشکلات غلبه کرد و 

با استقامت خود يك شهر را تاب آور کنند.

شهردار اصفهان با تاکید بر اینکه در صورت تحقق تاب آوری در شهرها بعد از 
هر حادثه ای شهر می تواند کار را از نو آغاز کند، افزود: تاب آوری 
اجتماعی به این معناست که سازگاری، قدرت مواجه با تنش ها و 
ظرفیت تطبیق با معضلات اجتماعی در افراد ایجاد و تقویت شود. 
وی با اشاره به اینکه تاب آوری اجتماعی نقطه مقابل آسیب های 
بهبود  به  توان  می  آوری  تاب  وجود  صورت  در  و  است  اجتماعی 
شاخص های زیست پذیری امیدوار بود، گفت: افرادی که تاب آوری 
اجتماعی را در خود تقویت کرده باشند، ظرفیت مشارکت در شهر و 

برخورداری از حمایت های مدنی را نیز خواهند داشت.
نوروزی یکی از راه های افزایش تاب آوری در جوامع را استفاده از 
تجربه های گذشتگان در برخورد با تنش ها دانست و گفت: جوامع 
این توان می  بر  با تکیه  نیز دارند و  تاب آور ظرفیت تغییرپذیری 
توان به تحول ساختارها نیز امیدوار بود. وی شهرداری اصفهان را 
در مسیر تقویت شاخص های تاب آوری عنوان کرد و افزود: با تاب 
از  کرد.  ریزی  برنامه  را  شهرها  فرهنگی  بهزیستی  توان  می  آوری 
همین رو تاب آوری در برنامه »اصفهان ۱۴۰۵« در قالب یک هدف 
لحاظ شده است تا همه مدیران شهرداری موظف به تحقق شاخص 

های تاب آوری باشند.
ناملایمات و  با  مقابله  برای  ایجاد قدرت در مردم  اصفهان  شهردار 
آسیب های اجتماعی را از آثار تحقق این هدف در شهرداری عنوان 
و تصریح کرد: کاهش سطح اضطراب در مواقع بروز بحران و رسیدن 

به فرصت از این طریق از دیگر مزایای تاب آوری در شهرهاست.

رهبری 
بايد به دست دولت محلی باشد

همچنین در ادامه این همایش، کوروش محمدی، رئیس کمیسیون 
اینکه  به  اشاره  با  اصفهان  شهر  شورای  زیست  محیط  و  اجتماعی 
ادامه زندگی در شهرها نیاز به برنامه ریزی برای مقابله با حوادث 
انجام  این زمینه  با هر جامعه ای آموزش در  باید متناسب  دارد و 
شود، اظهار کرد: شهر به عنوان یک موجود زنده در زمان بروز بحران 

نیاز به کنترل براساس آموزش ها و آمادگی های قبلی دارد. 
وی ادامه داد: بحران های موجود به هشت دسته بحران های شدید، 
تبدیل  اداری  و  برنامه ای  عادی،  انعکاسی،  ویژه،  کند،  نوظهور، 
می شوند که برای کنترل ابعاد یک بحران باید آمادگی راهبردها را 
کشف و در این راستا شناسایی، ارزیابی و کنترل خطر از مهم ترین 

اموری هستند که باید در نظر داشت.
اصفهان  شهر  شورای  زیست  محیط  و  اجتماعی  کمیسیون  رئیس 
افزود: دولت ها موظف به پاسخگویی بعد از بروز بحران به مردم را 
دارند و باید بتوانند توانایی های فردی و اجتماعی را بازیابی کنند تا 

جامعه بتواند به وضعیت عادی خود بازگردد. 
وی با بیان اینکه توجه به سطح ملی موجب غفلت از توازن شهری 
ادامه  است،  نتیجه آن حکومت های محلی ضعیف  است که  شده 
تبدیل  بارندگی در شهر  است که گاهی یک  به همین سبب  داد: 
به بحران می شود در صورتیکه اگر حکومت های محلی به اندازه 
حکومت مرکزی قدرت داشته باشند چنین وضعیتی رخ نمی دهد.

محمدی تصریح کرد: در یک شهر تاب آور مدیران به مردم پاسخگو 
هستند و چنین شهری برای همه مراحل بروز بحران برنامه ریزی 

دارد و می تواند اقدام فوری انجام دهد.
 وی با اشاره به اینکه در صورت وجود سلایق مختلف تحقق تاب 
وضعیت  این  در  گفت:  می شود،  روبرو  چالش  با  در شهرها  آوری 
استفاده از روش های موثر با کندی مواجه می شود. مقامات محلی 
ایجاد  هماهنگ  مدیریت  بحران  مواقع  در  یکدیگر  با  بتوانند  باید 
بحران  مواقع  در  تاب آوری  تقویت  برای  باید  محلی  دولت  کنند. 
زیست،  زیرساختی محیط  و بخش های  بگیرد  به دست  را  رهبری 
آموزش، حمل ونقل، بهداشت و غیره را در مدیریت بحران به طور 

ویژه در نظر بگیرد.
اصفهان  شهر  شورای  زیست  محیط  و  اجتماعی  کمیسیون  رئیس 
ارزیابی  بودجه،  اختصاص  هماهنگی،  و  سازماندهی  همچنین 
خطرپذیری، حفظ زیرساخت های حیاتی و توجه به ایمنی تأسیسات 
حریم های  و  اکوسیستم ها  از  حفاظت  همچنین  آموزشی،  درمانی 
از اصولی  را  نیازهای جمعیت آسیب پذیر  برآورده کردن  و  طبیعی 

دانست که در تاب آوری بعد از بحران باید مورد تاکید قرار گیرد.

تاب آوری اجتماعی
نقطه مقابل آسیب های اجتماعی

وزير راه و شهرسازی به بین المللی بودن پروژه مرکز همايش های بین المللی اصفهان اشاره کرد و گفت: 
اين طرح به نقشه راه حقوقی و فرصت های اقتصادی نیاز دارد تا به کارگیری سرمايه ها و بهره برداری از 
اين طرح در دستور کار قرار گیرد و کمك به آن از سوی همه عملیاتی شود. در اين نشست شهردار اصفهان نیز تاکید 
کرد: تاکنون سالن اين مرکز ۸۰ درصد پیشرفت داشته است اما نگرانی ما برای نحوه بهره برداری از اين طرح است و برای 

استفاده بهتر از اين امکان بايد زيرساختی همچون فرودگاه هم فراهم شود.

گزارش
گروه شهری

 نوسان: استاندار اصفهان از طرح های 
ابراز  اصفهان  زیرساختی شــهرداری 
خرسندی کرد و افزود: ســفر وزیر به 
اصفهان برای باز کردن گره ها صورت 
گرفته که در ایــن زمینه اگر کمکهای 
ایشان نبود پروژه ای همچون مترو به 

خوبی پیش نمی رفت.
عباس رضایــی، ادامــه داد: تنها راه 
پیشــی گرفتــن اصفهــان از ســایر 

شــهرهایی که در برخــی زمینه ها از 
اصفهان جلوتر هســتند، همدلی همه 
اصفهانــی ها با انواع ســلایق اســت. 
ایــن کار مــی تواند به جبــران عقب 

افتادگی ها کمک کند.
اســتاندار اصفهان عملکرد نمایندگان 
اصفهان در مجلس شــورای اسلامی 
را مطلــوب ارزیابی کــرد و گفت: اما 
متاســفانه حاکمیــت جــو اصفهان 

ســتیزی در برخــی وزارت خانــه ها 
سبب شــده تا برخی مشــکلات حل 

نشود. 
وی ادامــه داد: برای بهــره برداری و 
نگهداری از مرکــز همایش های بین 
المللی اصفهان دغدغــه هایی داریم 
که انتظار داریم با مساعدت وزارت راه 
و شهرسازی این مســئله هم برطرف 

شود.

استاندار اصفهان از طرح های زيرساختی شهرداری اصفهان ابراز خرسندی کرد؛

گره های پروژه های اصفهان باز می شود
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 مدیرکل حمایت از مشاغل و بیمه بیکاری وزارت کار با اعلام آمار مقرری بگیران بیمه 
بیکاری مهارت دیده در هشت ماهه امســال، گفت: هزینه گذراندن دوره های مهارتی 
رایگان است و از مقرری بیمه بیکاری کارگر کم نمی شــود. کریم یاوری اظهار کرد: در 
حال حاضر حدود ۲۵۵ هــزار نفر، مقرری بیمه بیکاری دریافــت می کنند و از ابتدای 
امسال تا پایان آبان ماه نیز ۱9 هزار و 9۱9 نفر مقرری بگیر بیمه بیکاری برای بازآموزی و 

گذراندن دوره های مهارتی به سازمان آموزش فنی و حرفه ای معرفی شده اند.

وزیر راه و شهرســازی اعلام کرد: تا کنون بالغ بــر ۱۵ هزار میلیارد تومان درخواســت 
سرمایه گذاری در بنادر کشور از ســوی بخش های خصوصی داخلی صورت گرفته که در 
حوزه های مختلف بندری بوده است و برای ســرمایه گذاری خارجی هم مشکلی نداریم 
و با وجود تحریم ها آن ها به دنبال ســرمایه گذاری در بنادر و اجرای طرح هایشان هستند. 
وی افزود: به عنوان مثال در بندر امیرآباد انواع و اقسام کارخانه ها سرمایه گذاری کرده اند 
که می توان به حوزه های فعالیت آن ها مانند تولید MDF پیشرفته، فولاد و... اشاره کرد. 

خارجیهابهدنبالسرمایهگذاریدربنادر255هزارنفربیمهبیکاریدریافتمیکنند
دیدگاه

ان
دد

صا
 اقت

ی/
مان

رح
ور 

یم
ت

think

  نوسان:یک اقتصــاددان درباره منابع 
درآمدزایی بــرای دولت گفت: مهم ترین 
درآمد ما، مالیــات و درآمدهای دیگری 
همچون گردشــگری نیز هســت اما در 
شرایط حاضر زیرساخت های لازم را برای 
محقق شــدن این امر نداریم. همچنین، 
شــفافیت تراکنش های مالی ما به دلیل 
امضا نکردن FATF زیر ســوال است. از 
سوی دیگر گردشگر خارجی هم به مکانی 
می رود که امن باشد و همچنین تبلیغاتی 
که ضد کشورمان در خارج صورت می گیرد 
تاثیر زیادی بر جذب گردشگران خواهد 
داشت. به اعتقاد محمود جامساز، درست 
است که کشــور تعداد زیادی گردشگران 
زیارتی هــم دارد اما از یک طــرف، افراد 
زیادی هم از ایران برای سفر به مکه و عتبات 
عالیات خارج می شوند؛ بنابراین درآمدهای 
این دو بخش یکدیگــر را خنثی خواهند 
کرد. به هر حال در این زمینه نمی توان روی 

درآمد گردشگری حساب کرد.
جامساز افزود: دولت درباره فروش خدمات 
دولتی که در اختیار دارد، کارهایی انجام 
می دهد. تامین کســری بودجه از جیب 
مردم، آن ها را تضعیف و اقتصاد را کوچک تر 
می کند و ســرمایه گــذاری کمتر انجام 
می شود. کمااینکه اکنون رشد اقتصادی 
منفی است و از رشد اقتصادی منفی نیز 
نمی توان انتظار اشتغال زایی داشت. این ها 
همه مشکلاتی است که دولت با آن ها روبرو 
می شــود. وی ادامه داد: دولت می تواند در 
این زمینه، لایحه ای تنظیــم و تقدیم به 
مجلس کند که در آن نظام مالیاتی تغییر 
کند تا مؤدیان مالیاتی کــه فرار مالیاتی 
داشته اند، گسترش پیدا نکنند. این موضوع 
می تواند بخش عظیمــی از درآمدهای 
مالیاتی را تامین کند. معــادل ۱9۵ هزار 
میلیارد تومــان درآمدهــای مالیاتی در 
بودجه مدنظر قرار داده شــده و اگر دولت 
اقدام قاطعانه ای در این زمینه انجام دهد، 
می تواند بیش از این مبلغ نیز وصول کند. 
چون انباشــت ثروت دست کسانی است 
که هزاران میلیارد تومــان گردش پولی 
دارند همچون مالیات بر خانه های خالی، 
ثروت های انباشته شده که این ها نیازمند 
برنامه ریزی است که براســاس الزامات 
علم اقتصاد تنظیم شــود و این  عاملیت 
را برای دولت ایجاد کند تــا بدون واهمه 
از چندگانگی، دولت بتوانــد مالیات ها را 

وصول کند.
این اقتصاددان ادامه داد: هر از گاهی هزاران 
میلیارد تومان اختلاس افشا می شود ولی 
پول به خزانه برنمی گــردد و بانک ها که 
جزو منابع مالی هستند و منابع آن ها در 
اختیار افرادی قرار خواهد گرفت که با رانت، 
قدرت و ثروت در ارتباط هستند. بانک ها 
قادر نیستند بخش خصوصی را حتی در 
زمینه تســهیلات یاری کنند، به همین 
دلیل بخش خصوصی و بسیاری از آن ها در 

شرف تعطیلی قرار می گیرند. 
جامســاز در پایان با بیان اینکه لازم است 
دولت در هزینه ها صرفه جویی کند تا بتواند 
بخش عظیمی از این هزینه ها را کم کند، 
گفت: دولت باید لایحــه ای به دولت ارائه 
بدهد تا تمام بنیادها، موسسات و نهادهایی 
که در بودجه دولت تحمیل شده اند، تعدیل 
شوند تا بار بزرگی از دوشش برداشته شود. 
ایــن بنیادها و نهادهــا در تولید ناخالص 
داخلی نقشی ندارند؛ بنابراین هر چه در این 
زمینه وجود دارد، هزینه است. ضمن اینکه  

اغلب شرکت های دولتی زیان ده هستند.

گزارش

منابع
درآمدزاییدولت

می خواهیم اين پرسش اصلی را  مطرح  کنیم که در ايران معاصر، 
آيا گســتره دولت و بی ثباتی اقتصاد کلان، عاملی موثر در افول 
اخلاق اجتماعی و عقبگرد فرهنگ عمومی بوده است؟ ممکن است 
کسانی بپرسند که آيا اساسا يك اقتصاددان شايستگی اين را دارد 
که درباره چنین مبحثی اظهارنظر کند؟ وقتی رشته ای به نام علوم 
اجتماعی وجود دارد که در گرايش های مختلف آن چنین مباحثی 
مطرح می شوند، چرا کسی که تخصصش اقتصاد است بايد در اين 

زمینه صاحب نظر باشد؟
در پژوهش ها و پایش های مختلفی که در سال های اخیر، توسط دانشکده های 
علوم اجتماعی دانشگاه های مختلف کشور در زمینه »سرمایه اجتماعی« انجام 
شده اســت، به اتفاق این نتیجه ملموس حاصل شــده که مثلا طی سال ها یا 
دهه های اخیر، شاخص های سرمایه اجتماعی روند نزولی داشته یا منفی شده اند. 
بنابراین من به عنوان متخصص علم اقتصاد در جایگاه اثبات این گزاره نیستم، بلکه 
پژوهش های علمی صورت گرفته توسط پژوهشگران حوزه علوم اجتماعی ثابت 

کرده اند که ترازها و شاخص ها در این حوزه تنزل یافته اند.

روند نزولی در
عملکرد اقتصادی کشور 

از سوی دیگر منِ اقتصاددان با بررسی شاخص های اقتصادی ایران طی چند دهه 
اخیر به این نتیجه رسیده ام که از حدود سال ۱۳۵۰به این سو، عملکرد اقتصادی 
کشور به طور کلی روند نزولی داشته است.این تشابه و توازی روندهای اقتصادی و 
اخلاقی )فرهنگی( در بازه زمانی یکسان این گمانه را تقویت می کند که احتمالا 
ارتباطی میان این دو حــوزه وجود دارد و متقابلا از یکدیگــر تاثیر پذیرفته اند.

به طور کلی  دوره تاریخی مورد بحث )۱۳۵۰ به بعد( دارای ۲ ویژگی مهم است. 
نخست »گسترده شــدن دولت« و به عبارتی  افزایش حدود اختیارات و میزان 
مداخلات دولت در حوزه های مختلف بالأخص اقتصاد است که نباید با وظایف و 
مسوولیت های دولت در زمینه تامین خدمات عمومی)مثل بهداشت، آموزش و...( 
اشتباه گرفته شود. دومین ویژگی »بی ثباتی اقتصادی« است که خود را در میزان 
شاخص تورم و به تبع آن افزایش قیمت مسکن، ارز، کالاها و... نشان داده است.

نکته دیگری که لازم است روشن شود این است که در یک دولت کمونیستی که 
مشخصه اصلی آن گستردگی مطلق دولت است، امکان دارد بی ثباتی اقتصادی 
حاصل نشود؛ در واقع دولت کمونیســتی ممکن است وضعیت اقتصادی و رفاه 
عمومی را به صورت پایدار در حالت فقر نگه دارد و بی ثباتی ایجاد نشود. اما چرا در 

ایران دخالت گسترده دولت در اقتصاد منجر به بی ثباتی اقتصاد کلان شده است؟
از آغاز دهه پنجاه و همزمان با ورود درآمد نفتی به کشور، دولت ایران به تدریج 
مداخله در حــوزه اقتصاد را گســترش داد. محمدرضاپهلوی قصد داشــت با 
انبوه پول های نفتی به ســرعت ایران را در مسیر مدرنیزاســیون و توسعه قرار 
دهد. اطرافیان و مشاوران وی نیز به جای تکیه بر تئوری های اقتصادی و انتقاد 
از اقدامات بدون پشتوانه، عجولانه و غیرکارشناسی شاه، او را تحسین و تمجید 
می کردند.پس از انقلاب اسلامی با توجه به سیطره جریان فکری چپ در جامعه 
انقلابی ایران، روند گســترش مداخله دولت در اقتصاد تشــدید شد. پافشاری 
دولت بر ادامه این روند آن هم در شرایطی که پتانسیل ها و ظرفیت های کشور با 
محدودیت مواجه بود، به بی ثباتی بیش از پیش اقتصاد کلان انجامید.حال پرسش 
این است که گستردگی دخالت دولت طی چه فرآیندی می تواند به افول اخلاق 
اجتماعی منجر شــود؟ به طور کلی در یک دولت گسترده، زمینه و بستر فساد 

بیشتر فراهم است. 

دولت نمی تواند 
وظیفه اصلی خود را انجام دهد

پیامد دیگر گستردگی دخالت دولت این اســت که مهم ترین وظیفه و کارکرد 
دولت که ایجاد یک نظام حقوقی است، به حاشیه رانده می شود. در واقع دولت 
آن قدر درگیر امور مختلف می شود که نمی تواند وظیفه اصلی خود را به درستی 
انجام دهد؛ چنین اتفاقی به زبان ساده »عدم وفای به عهد« نام دارد.و اما بی ثباتی 
اقتصاد کلان چگونه می تواند اخلاقیات را تضعیف کند؟ بی ثباتی اقتصادی، هزینه 
پایبندی به اخلاقیات را بالا می برد و طبعا به تنزل اخلاق اجتماعی منجر خواهد 
شد. وقتی نرخ تورم بالا است، وقتی تغییر قیمت ها به سرعت رخ می دهد، پایبندی 
افراد جامعه به هنجارهای اخلاقی هزینه بر می شــود و فرد مقاومت خود برای 
رعایت اخلاقیات را در نقطه ای از دست می دهد.به عنوان مثال فردی در سال ۸۴ 
با حقوق ماهانه ۶۰۰ هزار تومان به استخدام دولت درآمده و در آن مقطع زمانی 
متوسط قیمت مســکن در تهران حدودا متری ۶۵۰ هزار تومان بوده است. فرد 
دیگری در سال 97 با حقوق ماهانه ۵ میلیون تومان )در حالت ایده آل( استخدام 
می شود و این درحالی است که متوسط قیمت مسکن در تهران به حدود متری 
۱۱ میلیون تومان رسیده است. این فرد که باید انرژی فراوانی را در موقعیت شغلی 
خود صرف کند، به تدریج متوجه می شود که این صرف انرژی دارد گران برایش 
تمام می شود و به این ترتیب به جایی می رسد که تاب مقاومت نیاورده و از انجام 
درست وظایف خود عدول خواهد کرد.مثال دیگر اینکه فردی پولی قرض کرده و 
زمانی که موعد پس دادن پول فرا می رسد مثلا لازم است سکه هایی که دارد را 
بفروشد. وقتی شرایط اقتصادی بی ثبات باشد آن فرد سعی می کند کمی بیشتر 
تامل کند تا قیمت سکه بالاتر رود؛ و به این ترتیب وفای به عهد و اعتماد و چه بسا 

احترام متقابل دو طرف خدشه دار خواهد شد.
 در پایان به عنــوان نتیجه باید گفــت که مفاهیمی چون اخــلاق و فرهنگ، 
پدیده های برون زا نیستند که مدعی شویم ارتباطی با مسائل اقتصادی ندارند. 
اخلاقیات متغیری درون زا است و از مسائلی چون اقتصاد کلان تاثیر می پذیرد.اما 
در این شرایط راهکار چیست؟ می دانیم که ایجاد تغییر و بهبود مسائل فرهنگی و 
اخلاقیات و هنجارهای اجتماعی، کاری دشوار و زمان بر است. فرهنگ و اخلاقیات 
به مرور زمان و در بلندمدت به این نقطه رسیده و تغییر آن نیز به همان نسبت زمان 
خواهد برد. ولی کاهش بی ثباتی اقتصاد کلان می تواند در زمان کمتری تحقق 
یابد. بنابراین اگر درباره فرهنگ و اخلاق نگرانی وجود دارد، استراتژی مناسب این 

است که به دنبال راهی برای کاهش بی ثباتی اقتصاد کلان باشیم.

دو گره ۵۰ ساله
دراقتصاد ایران

  شما تأکید زيادی بر حرکت توسعه 
اقتصادی کشور با اتکا بر تولید صنعتی 
داريد، آيا تصور می کنید با بسط تولید 
صنعتی و رشد قارچ گونه آن می توان به 

توسعه واقعی دست يافت؟
مسلماً خیر. تولید صنعتی الزامات و پیش 
نیازهای خاص خود را می طلبد. کشورهایی 
در شرق آســیا که ســوابق و شاخص های 
اقتصادی، اوج فقر و فلاکت و عقب ماندگی 
آنها را نشــان می داد و اکنون توسعه یافته و 
در اقتصاد جهانی اثرگذار شــده اند و شاهد 
موفقیت آنها هستیم، وقتی با مطالعه عمیق و 
هدفمند این واقعیت را دریافتند، اولویت خود 
را »تولید صنعتی« گذاشتند. ولی در ایران 
جریانات فکری ناپخته ای را شاهد هستیم که 
در میان برخی از اقتصاد خوانده های سطحی 
ما شکل گرفته و اینها توصیه می کردند هر 
کس هر کاری می خواهد با منابع ذیقیمت 
ولی محدود و تمام شدنی، می تواند در اقتصاد 
انجام دهد. درخصوص فضای کسب و کار که 
حتی اکنون در هر جلســه ای از آن صحبت 
می شود، برخی نهایت خواسته شان این است 
که فله ای مجوز دهید که اشتغال بالا برود، 
اما نمی پرسند چرا در بسیاری از کشورهایی 
که اکنون پیشرفته اند، این موارد به همین 
سادگی رخ نمی دهد و چرا با این همه مجوز 
فله ایِ صادر شده، شــاهد افزایش اشتغال 
صنعتی نیستیم، بلکه بالعکس شاهد ریزش 
نیروهای صنعتی تولیدی هستیم؟ بنابراین 
تأکید می کنم در همان تولید صنعتی نیز 
بایستی اولویت ها و اهداف مشخص شوند، 
نه این که همه بخش ها را رشد دهیم و منابع 
کشور را حیف و میل کنیم، باید با انتخاب و 
تمرکز پیش برویم و برای این انتخاب ها باید 

افراد مطلع و توانمند ایفا مسئولیت و نقش 
کنند. 

 
  چرا فضای گفت وگو به نحوی ايجاد 
نمی شود که نخبگان واقعی جامعه ارائه 

طريق نمايند؟
 نکته اساسی این اســت که ما باید هزاران 
بار از مســئولان اقتصادی خــود بخواهیم 
در یک گفتمان دوطرفــه و نه مونولوگ، در 
مقابل کارشناسان تحلیل کنند که چگونه 
کشورهای شرق آســیایی مانند سنگاپور، 
تایوان، کــره جنوبی، مالــزی، چین و ژاپن 
اینگونه معجزه گر شده اند. بایستی به اقتصاد 
این کشورها خوب نگاه کرد که نقاط مشترک 
آنها چه بوده که همگی در این مسیر موفق 
شــده اند. چرا نمی خواهیم چشمانمان را 
به روی واقعیت ها باز کنیــم. یکی از نقاط 
مشترک این کشــورها، »ســاختار نظام 
تصمیم گیری اقتصــادی متمرکز« تحت 
»اداره نخبــگان منتخب آنهــا« و »اهلیت 

حرفه ای« افراد حاضر در آن بوده است.
 

  کشــورهای ديگر در اين زمینه ها 
چگونه عمل کردند، چرا در يك دسته 
از کشــورهای توســعه يافته شاهد 
حرکت های توســعه پايدار هستیم 
و در بخش هايی نیز توســعه گرفتار 
دوره های باطل می گردد؟ در شرق آسیا 
فیلیپین،  میانمار،  مانند  کشورهايی 
کامبوج و هند چرا همانند گروه قبلی 

توسعه نیافتند؟
نکته مهم در همین جاســت، صرف این که 
شــما اهداف و برنامه های خوبی را تنظیم 
کنید، یــا آن کــه از الگوهای توســعه ای 

کپی برداری نمایید، شما را به هدف واقعی 
توسعه رهنمون نمی گرداند. برای مثال در 
مقایسه هند با چین می گویند خدمات در 
هند رشــد کرده، اما خدمات در کشــوری 
همانند هند با خدمات در کشورهایی نظیر 
کشورهای شــرق آســیا متفاوت است. در 
کشورهای شرق آسیا که عنصر توسعه آنها 
یقیناً منبعث از »توسعه صنعتی و کالایی« 
است، بخش خدمات در خدمت بخش های 
تولیدی و صنعتی به جریان می افتد و مولود 
یا زائیده تولید داخل است. چنین خدماتی نه 
تنها نکوهش نمی شود، بلکه بسیار سازنده، 
اثربخش و قابل ستایش هستند. این بخش، 
سهم قابل توجهی از اشتغال و کیک تولید 
ناخالص داخلی را به خود اختصاص می دهد 
و اشتغال ایجاد شده در آن به واسطه پیوند با 
بخش های تولیدی و صنعتی پایدار، با ثبات و 

تکامل دهنده حیات اقتصادی است. 
 

   مشــکلات و موانع واقعی توسعه 
اقتصادی ايران را در چه می بینید؟

 گروه مشاوران دانشــگاه هاروارد ۶۰ سال 
پیش به مــا گفتند دو عامل مانع توســعه 
صنعتی در ایران شــده و خواهد شد، یکی 
»بازار« و دیگری »مســتغلات«، ولی ما از 
این نظریه علمی و کاربردی آنان هم درس 
نگرفتیم. شواهد زیادی در طول تاریخ ایران، 
حداقل در دو قرن اخیر در دسترس است که 
ما از تجارب دیگــران و خطاهای مکرر خود 
درس نگرفته ایم و بارها از یک سوراخ گزیده 
شــده ایم. گویی حافظه تاریخــی ما دچار 
خدشه شده است. امروز کشور دارد تاوان این 
درس نگرفتن ها را می دهد. باید پرسید تا چه 
زمان می خواهیم با این سیاق چرخ اقتصاد 

را جلو ببریم؟! هاجون چانگ استاد اقتصاد 
دانشــگاه کمبریج درخصوص تجربه ژاپن 
وکره جنوبی بیان می کند که سیاستگذاران 
کره ای و ژاپنی از اصطلاح »رقابت افراطی« به 
درگیر شدن در جنگ قیمت، برای توصیف 
جنگ قیمتی در صنایعی کــه با »هزینه از 
دست رفته« بزرگ روبه رو هستند، به درگیر 
شدن در جنگ قیمت استفاده می کنند. از 
این رو تلاش جدی برای ایجاد موانع ورود و 
نظارت بر افزایش ظرفیت در چنان صنایعی 
بکار رفت. این مهم همان جایی است که ما 
نخواستیم بپذیریم بلد نیستیم و از تجارب 

دیگران نیز یاد نگرفتیم.
 

  کشورهای ديگری که امروز شاهد 
توسعه اقتصادی آنها هستیم، همانند 
همان کشورهای موفق شرق آسیا، در 

اينگونه موارد چگونه عمل کردند؟
توصیه هارواردی ها به ایران را کره جنوبی ها 
گوش کــرده و نهــادی تأســیس کردند 
که نخبــگان در آنجا فعال شــوند و در آن 
تصمیم گیری های اقتصاد انجام پذیرد. آنها 
نیز همچون ژاپن در جلوگیری ازخسارت به 
منافع جمعی جامعه، تک بعُدی نگاه نکردند. 
از این رو نخبــگان دارای اهلیت حرفه ای و 
مستقل از ذینفعان، با ملاحظه همه جوانب 
درخصوص مفهــوم کاربردی متناســب 
با شــرایط جامعه خود را در یک ســازمان 
متمرکز تصمیم گیری جمع کردند. اما در 
کشور ما دولت تصمیم می گیرد، مجلس هم 
تصمیم متضاد با آن می گیرد و حتی گاهی 
تعداد مواد بیشتری از لایحه دولت، توسط 
قوه مقننه متولد می گردد، قوه قضاییه هم 
حکم می دهد و گاهــی همه این تصمیم ها 
را کنار می گذارد. حال باید پرســید با این 
شیوه تصمیم گیری، آیا می توان امید به حل 
مشــکلات و حرکت به ســوی شکوفایی و 

توسعه کشور را داشت؟
 

  در اقتصاد ايران در غالب برنامه های 
بلندمدت توســعه، موضوع اهداف 
و اولويت ها همیشــه در متون وجود 
داشته اســت، چرا اهداف برنامه ها 
محقق نمی شــود يا آن که برنامه های 
وزارتخانه ها نمی تواند در جامعه  تعیین 

کننده مسیر حرکت اقتصاد باشد؟
 کشــورهای رها شــده از عقب ماندگی و 
توســعه یافته کنونی برای خود یک یا چند 
اولویت را هدفگذاری کردند، نه این که مانند 
کشور ما، ده ها اولویت را هدفگذاری کنند که 
با اتلاف منابع، به بیشتر آنها هم دست نیابیم. 
جهان را هم نمی خواستند تغییر دهند. به 
قول ملاصدرا، »آبادســازی یک گوشه گُمِ 
جهان به دست ما، آبادسازی کل جهان است 
به دست همگان«، بنابراین اول خود را آباد 
کردند. در حال حاضر مشاهده می شود که دو 
کشور چین و ژاپن از کشورهایی بازی شونده 
به کشــورهایی بازیگر و اثرگــذار در جهان 
تبدیل شده اند، ولی ما شیدای روش»خانه 
خراب کن خود و دنیا آبادکن دیگران« بوده 
و همچنــان آن را در پیش گرفتــه و ادامه 

می دهیم. 

موانع و مشکلات توسعه اقتصادی ایران در گفت و گو با محمد بحرینیان؛

تاوان درس نگرفتن ها
محمد بحرينیان معتقد است، آزادسازی اقتصاد در شرايط کنونی يعنی میدان دادن به رانت خوارها و فرصت طلبان

محمــد بحرينیــان تنهــا يــك فعــال اقتصــادی نیســت؛ ســابقه او در حــوزه پژوهش صنعتــی چنان 
گفت و گو

گروه   اقتصاد
پــر و يپمــان اســت کــه برخــی فعالیــت اقتصــادی و صنعتــی وی را از يــاد مــی برنــد . وقتــی پــای 
عــدم توســعه نیافتگــی ايــران بــه میــان مــی آيــد محمــد بحرينیــان بــه دو عامــل ضــد توســعه در ايران اشــاره 
مســتقیم دارد، بــازار و مســتغلات. وی می گويــد: گــروه مشــاوران دانشــگاه هــاروارد ۶۰ ســال پیــش بــه مــا گفتند 
دو عامــل مانــع توســعه صنعتــی در ايــران بــوده و خواهــد بــود، يکــی » بــازار« و ديگــری » مســتغلات«، ولــی ما از 
ايــن نظريــه علمــی و کاربــردی آنــان هــم درس نگرفتیــم. شــواهد زيــادی در طــول تاريــخ ايــران، حداقــل در دو 
قــرن اخیــر در دســترس اســت کــه مــا از تجــارب ديگــران و خطاهــای مکــرر خــود درس نگرفته ايــم و بارهــا از 

يك سوراخ گزيده شده ايم. امروز کشور تاوان اين درس نگرفتن ها را پس می دهد؛

همیــن هفته پیش بــود کــه رئیس کل 
محترم بانــک مرکــزی اعلام کــرد 9۰ 
درصد تامین مالی کشــور توسط سیستم 
بانکــی انجام می شــود )به نقل از ایســنا

 ۲۱/آذر/9۸(. اگرچــه اعتراف دکتر همتی 
مبنی بر بانک محور بودن شــدید اقتصاد 
ایران اعتراف تلخی اســت، لیکن ابعاد این 
مسئله وسیع اســت.   بررسی ها نشان می 
دهد در حالی که در کشــورهای دنیا، نظام 

بانکی ۲۰ تــا ۳۰ درصد تامین مالی را برعهده 
دارد این رقم در کشــور ما بالغ بــر 9۰ درصد 

است.
علاوه بر ایــن نظام بانکی در دنیــا برای بنگاه 
های کوچک و به صورت کوتاه مدت نسبت به 
تامین مالی سرمایه در گردش مبادرت می کند 
درحالی که این موضوع در کشــور ما متفاوت 
است و بنگاه های بزرگ نیز برای تامین مالی 
به نظام بانکی مراجعه مــی کنند. حدود ۸۰ 

درصد کل نقدینگی در کشور سهم سپرده 
های مدت دار اســت که در حصار و کنترل 
سیســتم بانکی است.  در ســال های اخیر 
بدهی دولت بــه بانک ها ۱۲ تــا ۱۵ درصد 
کل منابع سیستم بانکی کشــور را به خود 
اختصاص داده است.  سیستم بانکی کشور 
حدود ۱۵ درصد منابــع خود را وارد فعالیت 

های بنگاه داری در اقتصاد ایران نموده است.
همه موارد فــوق یک  پیــام را مخابره می 

نماید و آن این اســت که کارگزاران اقتصاد 
ایران)بنگاه ها، دولــت و خانوارها( هر کدام 
به نوعی توســط سیســتم بانکی کشور به 
گروگان گرفته شــده انــد. نگارنده معتقد 
است هرگونه اصلاح نظام بانکی کشور که 
بخواهد به نتایجی همچون کنترل و کاهش 
رشد نقدینگی منتهی شود، مستلزم پایان 
گروگان گیری اقتصاد ایران توسط بانک ها 

می باشد.

به بهانه اعتراف تلخ رئیس کل بانك مرکزی: 

آیا بانک ها اقتصاد ایران را به گروگان گرفته اند ؟! 

اد 
ی ر

لو
س ع

عبا
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به دقت مراقبیم واردات غیرضروری انجام نشود. حسین مدرس خیابانی، قائم مقام 
وزیر صنعت با اعلام این موضوع به مهر گفت: همچنان واردات ۱۶۰۰ قلم کالای دارای 
تولید داخل، ممنوع بوده و وزارتخانه صنعت به شدت مراقب واردات است تا هیچ ارزی 
برای ورود کالاهای غیرضروری و دارای مشابه تولید داخلی وارد کشور نشود. او ادامه 
داد: تعادل  قیمت ها در سطح بازار هم نشان می دهد که واردات صورت گرفته کاملًا 

ضابطه مند و برای تأمین نیازهای داخلی مردم بوده است.

مجوز تولید ۴۵ برند جدید دخانیات در کشور درحالی از سوی وزارت صمت اعطا شده که 
وزارت بهداشت ضمن انتقاد، تاکید درحال حاضر نیاز داخلی تأمین شده است و لزومی به 
افزایش شرکت های تولیدی نیست. به گزارش ایسنا، جمعیت مبارزه با استعمال دخانیات 
ایران اعلام کرده است که از این ۴۵ برند ۱۵ برند برای تولید سیگار  و ۳۰برند برای تولید 
تنباکو مجوز گرفته اند. این موضوع درحالی است که معاون بهداشت وزارت بهداشت گفته 

مافیای قدرتمندی در واردات توتون و کاغذ سیگار دست دارند .

  نوسان: اســتاندار اصفهان گفت: 
اســتان اصفهان به عنوان پنجمین 
استان کشــور در صادرات، در هشت 
ماهه نخست امســال یک میلیارد و 
7۳۸ میلیون دلار از صادرات ۱۰7۳ 
قلــم کالای صادراتی به 9۰کشــور 

ارزآوری داشته است.
عباس رضایــی در آییــن تجلیل از 
صادرکنندگان نمونه استان اصفهان، 
اظهار کرد: با وجود مشکلات موجود 
در استان اصفهان توانســتیم، رتبه 
پنجم صادرات کشور را کسب کنیم، 
اما پتانسیل بیشــتری در این حوزه و 
به ویژه باوجود شــاهراه ها در استان 
داریم که می توان بهره وری بیشتری 

داشت.
 وی افزود: در اصفهان علاوه بر اینکه 
منطقــه ویژه صنعتــی داریم و چند 
ماهی اســت که با همکاری دانشگاه 
و اتاق بازرگانی منطقــه ویژه علم و 

فناوری نیز دایر شده است.
اســتاندار اصفهان ادامه داد: کریدور 
علم و فناوری تاسیس و اکنون هیئت 
رئیسه و اجرایی آن نیز تشکیل شده 
که بســیاری از فعــالان اقتصادی و 
اساتید دانشگاهی عضو آن هستند و 
یکی از مســائل نوپایی است که برای 
اولین بار در کشور با هماهنگی های 
لازم با ریاست جمهوری اجرا خواهد 

شد. 
رضایــی با اشــاره به صنــف طلای 
اصفهان افــزود: خواهشــمندیم به 
صنعتگران طلای اصفهان نیز توجه 

ویژه ای شود.
 وی با بیان مشــکلات موجود بر راه 
فعالان اقتصادی خاطر نشــان کرد: 
یکــی از چالش های اصلــی فعالان 
اقتصادی مسائل بانکی است و به نظر 
می رســد که بانک ها هنــوز ضوابط 
و قوانین خــود را بــا قوانین جنگ 

اقتصادی تطبیق نداده اند.
اســتاندار اصفهان ادامه داد: از دیگر 
مشــکلات اصلی موجود مــی توان 
به صادرات مواد خام و خام فروشــی 

اشاره کرد. 
رضایی همچنیــن تاکید کــرد: در 
اصفهان نوآوری صنعتی زیادی وجود 
دارد، اما متاسفانه به دلایل مختلفی 

مورد توجه قرار نمی گیرند.
 وی در پایــان با تجلیــل از اقدامات 
موثر اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی اصفهان خاطر نشان کرد: 
باوجود اقدامــات و تدابیر خوب اتاق 
اصفهان، اطلاع رســانی کافی برای 
فعالان و تلاشــگران علاقمند انجام 

نمی شود.

»بنگاه های مشکل دار« اصطلاحی است 
که چند سال پیش به دایره واژگان اقتصاد 
کشور اضافه شد؛ این بنگاه ها به دلیل 
کمبود نقدینگی، فشارهای مالیاتی، تامین 
اجتماعی، نوسانات نرخ ارز و عدم تامین 
مواد اولیه مورد نیاز، صفت »مشکل دار« 
را به دوش می کشند. این مشکلات در 
دو سال اخیر به دلیل تحولات اقتصادی 
و  آمریکا  تحریم های  شدید  افزایش  و 
واسطه  به  که  داخلی  تحریم های  البته 
سوء مدیریت ها و سیاست های اقتصادی 
به خطا رفته به تولیدکنندگان تحمیل 
شده است، افزون شده و دامنه بنگاه های 
مشکل دار را روز به روز وسیع تر و تعداد 

آنها را بیشتر کرده است. 
افزایش تعداد این بنگاه ها، سیاست گذاران 
از  آنها  برون رفت  برای  تا  واداشته  را 
چالش ها و  گلو گاه ها دست به کار شوند و 
برخی اقدامات برای تسهیل امور بنگاه ها 
را در دستور کار قرار دهند. ۱۳ آذرماه 
امسال وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، 
در نامه ای فهرست بنگاه های مشکل دار 
متبوعش  وزارتخانه  توسط  که  را 
ارائه  صمت  وزارت  به  شدند  شناسایی 
هدف  کار  وزارت  سیاست گذاران  کرد. 
را  بنگاه های مشکل دار  لیست  اکران  از 
آسیب شناسی و احصای آمار و اطلاعات 
این واحدها در بخش صنعت، کشاورزی 
و خدمات عنوان کردند تا با این رویکرد 
مشکلات آنها به  صورت دقیق زیر ذره بین 
تعطیلی  از  پیشگیری  البته  گیرد.  قرار 
بنگاه های مشکل دار یکی دیگر از اهدافی 
است که متولیان در چارچوب شناسایی 

آنها دنبال می کنند. مطابق با آمارگیری 
رفاه  و  کار  تعاون،  وزارتخانه  متولیان 
اجتماعی، تعداد کارگران بنگاه های دارای 
مشکل در کل کشور حدود ۱۴۶ هزار 
به  مربوط  آنها  که 9۰درصد  است  نفر 
بخش های خصوصی، ۸ درصد مربوط به 
بخش های تعاونی و حدود ۲ درصد هم 
شامل بخش های دولتی و عمومی است؛ 
در  تعداد  این  ارائه شده  آمار  با  مطابق 
بخش های صنعت، کشاورزی و خدماتی 
فعالیت دارند. همچنین حدود ۴۲ درصد 
از این بنگاه ها نیمه فعال و حدود ۳ درصد 
هم به دلایل و مشکلات خاص تعطیل 
هستند، اما قابلیت برگشت به چرخه تولید 

را دارند.  
به گفته متولیان وزارت کار، این دسته از 
بنگاه ها با مشکلات متفاوتی مواجهند؛ 
به  مربوط  مشکلات  این  از  برخی 
به  بهره وری  نداشتن  و  سوء مدیریت 
دلیل فرسودگی یا به روز نبودن فرآیند 
تولید است و برخی از آنها با اختلافات 
حقوقی دست به گریبانند؛ بخش دیگری 
بودن  پایین  دلیل  به  هم  مشکلات  از 
نقدینگی  تامین  و  سرمایه  توان جذب 
بازارهای  رقابت در  توان قدرت  یا عدم  
فروش چه در بازار داخلی و چه در بازار 
از  بانکی  بدهی های  داشتن  یا  خارجی 
البته  بیرون زده اند.  بنگاه ها  زیر پوست 
حجم  این  معتقدند  سیاست گذاران 
با  می توان  را  دغدغه ها  و  مشکلات  از 
استانی ستادهای  حمایت کارگروه های 
تولید کاهش داد  موانع  و رفع  تسهیل 
تا هم آنها را از تعطیلی نجات داد و هم 

واحدهای نیمه فعال تعطیل را به چرخه 
در  کار  وزارت  گزارش  بازگرداند.  تولید 
حالی  در  مشکل دار  بنگاه های  مورد 
منتشر شده که رضا رحمانی ۱9 آبان  
امسال طی ابلاغی از سازمان های استانی 
خواست تا در اسرع وقت واحدهای صنعتی 
و تولیدی دارای مشکل را شناسایی و 
معرفی کنند. در این ابلاغیه وزیر صنعت، 
معدن و تجارت از معاونت امور صنایع 
و ستادهای تسهیل و رفع موانع تولید 
تمامی ظرفیت های خود  از  تا  خواست 
واحدهای  مشکلات  حل وفصل  برای 
تولیدی و صنعتی معرفی شده، استفاده 
بنگاه های  شناسایی  کنند.  حداکثری 
مشکل دار با هدف رفع چالش های آنها در 
حالی از سوی متولیان وزارت کار و وزارت 
صمت کلید خورده که اوایل مهر امسال 
قوه قضائیه هم با هدف حمایت از تولید 
به روسای دادگستری های سراسر کشور 
بخشنامه ای را ابلاغ و صادر کرد. براساس 
مفاد این بخشنامه، هیچ حکمی مبنی بر 
توقیف، ضبط ماشین آلات و مواد اولیه که 
منتج به تعطیلی واحد تولیدی شود نباید 
صادر شود. همچنین در این بخشنامه 
تاکید شده است که دادگستری ها باید 
از صدور هرگونه حکمی مبنی بر فروش 
تولیدی  واحدهای  شده  توقیف   اموال 
مشمول بخشنامه مذکور از طریق مزایده 

خودداری کنند.
 

  تصوير استانی بنگاه ها
گزارش به روز شده بنگاه های مشکل دار 
نشان می دهد ۱۲۸۱ بنگاه با ۱۴۶ هزار 

نیروی کار در کشور شناسایی شده که 
تعداد این بنگاه ها در پنج استان افزایش 
و ۱۱ استان کاهش یافته است. جدیدترین 
آمار مربوط به بنگاه های شناسایی شده در 
کشور که مربوط به پایان شهریورماه است 
حکایت از آن دارد که تعداد بنگاه های 
مشکل دار نسبت به خردادماه با افزایش 
مواجه شده است؛ به طوری که آمار این 
بنگاه ها از ۱۲۶۲ به ۱۲۸۱ بنگاه افزایش 
اقتصادی  بنگاه های  در  است.  یافته 
فعالیت  سه  در  عمدتا  که  مشکل دار 
و  »کشاورزی«  »صنعتی«،  اقتصادی 
»خدماتی« فعالیت می کنند، ۱۴۶ هزار 
نیروی کار مشغول به  کار هستند، در حالی 
که در پایان اسفند سال گذشته حجم 
نیروی شاغل در ۱۳۵۱ بنگاه مشکل دار 
کشور حدود ۱۴۵ هزار نفر بود، با کاهش 
تعداد بنگاه های مشکل دار به ۱۲۶۲ بنگاه 
در خرداد ماه، تعداد افراد شاغل در این 
بنگاه ها نیز به حدود ۱۴۱ هزار نفر کاهش 

پیدا کرده بود.
به  تعداد«  نظر  »از  بنگاه ها  این  آمار   
تفکیک ۳۱ استان کشور تا پایان شهریور 
ماه امسال حاکی از آن است که استان 
هرمزگان با 9۸ بنگاه مشکل دار در صدر 
قرار  مشکل  دارای  بنگاه های  بیشترین 
مرکزی  استان  هرمزگان،  از  پس  دارد. 
با ۸۲ بنگاه، استان های فارس و اصفهان 
هر کدام با ۸۱ بنگاه، استان زنجان با ۸۰ 
بنگاه و استان سیستان و بلوچستان با 77 
بنگاه دارای بیشترین بنگاه های مشکل دار 
در سطح کشور هستند. در استان های 
مازندران  بنگاه،   7۱ رضوی  خراسان 
قزوین  بنگاه،  کردستان ۵9  بنگاه،   7۰
خوزستان  بنگاه،   ۵۳ البرز  بنگاه،   ۵۶
غربی  آذربایجان  استان های  بنگاه،   ۵۲
و کرمانشاه ۵۰ بنگاه و تهران ۴۰ بنگاه 
در  همچنین  دارد.  وجود  مشکل دار 
 ۳۱ سمنان  بنگاه،   ۳۸ لرستان  استان 
بنگاه، آذربایجان شرقی ۳۱ بنگاه، کرمان 
۲۱ بنگاه، خراسان جنوبی ۲۰ بنگاه، قم 
گلستان  بنگاه،   ۱9 همدان  بنگاه،   ۱9
۱۸ بنگاه، یزد ۱۶ بنگاه، چهارمحال و 
بختیاری ۱۴ بنگاه و بوشهر نیز ۱۴ بنگاه 
اقتصادی مشکل دار شناسایی شده است. 
خراسان  استان های  در  این،  علاوه بر 
شمالی ۸ بنگاه مشکل دار، گیلان ۸ بنگاه 
مشکل دار  بنگاه   7 اردبیل  مشکل دار، 
و استان کهگیلویه و بویر احمد ۲ بنگاه 
اقتصادی مشکل دار وجود دارد. مقایسه 
بنگاه های  وضعیت  از  گزارش  آخرین 
مشکل دار در ۳۱ استان کشور که برای 
سه ماهه منتهی به شهریورماه به روزرسانی 
این  تعداد  می دهد،  نشان  است  شده 
در ۱۱  و  افزایش  استان  در ۵  بنگاه ها 
استان کاهش یافته است. همچنین در ۱۵ 
استان تعداد بنگاه های مشکل دار ثابت 

بوده است.

بنگاه های مشکل دار

١٥برندسیگارایرانیبهبازارمیآیدبهدقتمراقبوارداتغیرضروریهستیم
 اقتصاددان

استان اصفهان با ۸۱ "بنگاه مشکل دار" در جایگاه چهارمین استان کشور قرار دارد؛ گزارش

ارزآوریاصفهان
از١073محصول

مشکلات اقتصادی که دير زمانی است هم سفره اين مردم هستند 
دلايل وجودی متعددی دارند که غالب آنهـــا ريشه در سالهـــا 
سیاست گذاری و باورهای نادرست نسبت به عملکرد اقتصاد و نقش 
دولت در آن دارند. نتیجه اين سیاســت ها و جنبه عینی مشکلات 
اقتصادی، مصیبت های آشــکاری چون گرانی، بیکاری و نابرابری 
مستمر است که اين روزها چون بختك بر زندگی مردم افتاده و امان 

از آنها بريده است. 

وادر تحلیل چنین فضائی و ارائه راهکارهای خروج از این مخمصه می بینیم 
که عده ای از تحلیلگران چون آن عالمان دین ابتدای مراســم شــب های 
محرم، به ریشه ها و دلایل وجودی مشکلات اقتصادی می پردازند، مباحث 
علمی را مطرح می کنند، به تجربیات سایر کشورها توجه می کنند، تاریخ 
را می بینند و بــدون تعصب از علم اقتصاد اســتفاده می کنند شــاید که 

راهکاری ارائه کنند.
 آنچه را بایــد بگویند مــی گویند اگــر چه به مــذاق حضار )مــردم( و 
برگزارکنندگان هیئت )مســئولان( خوش نیاید، بــرای گفته های خود 
اســتدلال می آورند و تحت تاثیر خلوتی مجلس قرار نمی گیرند و در انتها 

نیز با صرف یک چای مراسم را بدون سروصدا ترک می کنند. 
عده ای دیگر اما، طریق مرثیه خوانان را پیش گرفته اند. برای این عده شور 
اقتصادی مهم تر از شعور اقتصادی اســت، می دانند مصیبت چیست، در 

مذمت آن می گویند و از غلو کردن در آن هم ابائی ندارند. 
راهــکاری ارائه نمی کنند، به شــرایط سیاســی و اجتماعی کشــور نگاه 
می کنند و لحن و صدای خــود را تغییر می دهند. نگــران این که ادعای 
نامفهومی داشته باشند، نیســتند. خوب می دانند که مردم با ذهنیتی از 
پیش تعیین شــده از مصائب اقتصادی، کلام آنها را تفسیر می کنند، پس 
ملاحظه ای ندارند و بســیاری از شکست ها و ســرخوردگی های شخصی 
را مبنای مرثیه خوانی خود می کنند. هیاهو و سر وصدای بسیار دارند، بی 
پروا سخن می گویند و چشم ها را بر حقایق شــناخته شده می بندند. در 
زمان بحران ها مانند "افزایش چندبرابری نرخ ارز" اوج کاری آنها اســت، 
بیشتر حرف می زنند و کمتر می نویســند، موضع تهاجمی دارند و از اتهام 

زدن نیز ابائی ندارند.
عملکـرد این دو گـروه از دید سیاستگذار هـــم دور نمانده است و آنها نیز 
با کیاست توانسته اند به فراخور از هر یک از این گروهها استفاده ببرنـــد. 
زمانــی گروه اول را ارج می نهنــــد و بیان آنها را مـآخد سیاستهای خود 
معرفی می کنند و زمانی گروه دوم را شــاهد صحت سیاست های خود می 
دانند و البته در هر حال خَـــرِ خود را می رانند!. وقتی که هم راستا با علم 
اقتصـاد و تجربه جهانـی، گروه اول، دولتمـردان را به انضباط پولی و مالی، 
پرهیز از کسر بودجه و کارائی در هزینه ها دعوت می کنند آنها به خوبی می 
دانند که گروه دومی هم هست که در زمان باز شدن زخم این بی انضباطی، 
یعنی تورم، گرانی را به گرانفروشی تعبیـر کنند و به یاری دولت بیایند که 
"چه نشسته اید که عده ای دلال، زندگی را بر مردم سخت گرفته اند" و این 
فرصت را به سیاســتگذاران بدهند که با کوبیدن سر چند نفر و امید دادن 
به مردم با تعزیرات و هزاران واژه و سیاست من درآوردی قهرمانانـه ناجی 

مردم شوند و بشارت بدهند که سرعت رشد تورم در حال کاهش است! 
صحبت از فقر و نابرابری جشن عروسی گروه دوم است، به راحتی تریبون را 
می گیرند و اشک از چشم هر بیننده و شــنونده ای در می آورند اما دریغ از 
ارائه راهکاری هوشمندانه برای شناخت فقرا و کاهش فقر آنهـا، الا پرداخت 
اعانه و ســبد کالا علیرغم اینکه کمتر کسی اســت که نداند این سیاست 
تحقیر کننده، سالهاست که در سطح ملی شکســت خورده است و مامن 

فساد و ناکارائی است. 
اگـر گروه اول می گوید که بسیاری از فقرا به دلیل بیکاری آشکار و پنهان 
فقیرند و نه به اعانه، بلکه به کار نیاز دارند و برای ایجاد شغل تنها نیاز است 
که دولت اندکی خیمه خود بر اقتصاد را شــل کند، مورد اقبال سیاستگذار 
قرار نمی گیرد چرا که نه تنها در آن پول پاشی و البته لفت و لیسی نیست 
بلکه دســت دولت را نیز کوتاه مــی کند و اگر هم به بار بنشــیند ثمره آن 

نصیب دولت بعدی خواهد شد.
مرثیه خوانان اقتصادی صدائی بلند و دانشــی کم عمــق دارند و به راحتی 
می توان عملکرد را در تحریف ریشه مشــکلات اقتصادی کشور دید، می 
توان دید که در چند دهه گذشته چگونه سیاســت های اقتصادی و تفکر 
اقتصادی را به بیراهه برده اند و چگونه مردم را در اینکه از دولتمردان خود 
چه بخواهند گمراه کرده اند. متاســفانه این یک واقعیت است که امروز نه 
تنهـــا می بایست در عزای ناکارائی اقتصاد و سیاستگذار به سوگ نشست 

بلکه می بایست بر نادانـی های سهوی و عمدی اقتصادی نیز گریست.

مرثیه خوانی اقتصادی

موج شناسـايی بنگاه های مشـکل دار از سـوی وزارت کار و وزارت صمـت به راه افتاده اسـت. آمار به روز 
شـده وزارت تعـاون، کار و رفاه اجتماعی از شناسـايی ۱۲۸۱ بنگاه مشـکل دار با ۱4۶ هـزار نیروی  کار در 
کشـور حکايـت دارد. اين تعـداد بنگاه که عمدتا در سـه فعالیت اقتصـادی »صنعتی«، »کشـاورزی« و 
»خدماتی« جانمايی شـده اند، نسـبت بـه خردادماه بـا افزايش مواجه شـده  و از ۱۲۶۲ واحـد به ۱۲۸۱ بنگاه رسـیده اند. 
کروکـی بنگاه هـای مشـکل دار بـه  تفکیك ۳۱ اسـتان کشـور هم حاکـی اسـت اسـتان های »هرمـزگان«، »مرکزی«، 

»فـارس«، »اصفهـان« و »زنجان« به ترتیب بیشـترين بنگاه های دارای مشـکل را داشـته اند. 

گزارش

گروه   صنعت

 نوسان: سامانه نوبت دهی آنلاین »ایران بار« با هدف 
حذف واسطه ها از حمل ونقل جاده ای، افزایش شفافیت 
و افزایش بهره وری در این حوزه رونمایی شد. در حاشیه 
نمایشگاه حمل ونقل لجستیک و صنایع وابسته، شرکت 
حمل ونقل گسترش ترابر شمیم از سامانه نوبت دهی 
آنلاین »ایران بار« رونمایی کرد. محمدصادق عباسی 
مدیرعامل شرکت حمل ونقل گسترش ترابر شــمیم، اعلام کرد: به منظور رفاه 
حال رانندگان، افزایش هوشمندی حمل ونقل و به دنبال آن افزایش بهره وری، 
اقدام به راه اندازی این سامانه کردیم.وی با بیان اینکه واسطه گری همواره یکی از 
دغدغه های اساسی صنعت حمل ونقل است، افزود: طبق اعلام سازمان راهداری 
و حمل ونقل جاده ای، نرخ هر تن بار ۲۰۰ هزار تومان است. بنابراین چنانچه یک 
تریلی ۲۵ تن بار حمل کند، ۵میلیون تومان درآمد دارد. متاسفانه واسطه گری در 

این بازار باعث شده گاهی تا ۵۰درصد این رقم  عاید دلالان شود.

 نوسان:  دبیر انجمن واردکنندگان برنج کشور با  
اشاره به رسوب ۸۰ هزارتن برنج در گمرکات گفته 
است که واردات برنج نباید متوقف شود؛ چرا که ۶ 
دهک جامعه برنج خارجی مصرف می کنند و توان 

خرید برنج ایرانی را ندارند. 
مسیح کشاورز با بیان اینکه ممنوعیت واردات به 
مدت ۵ ماه است که هم برای واردکنندگان، هم برای تولیدکنندگان و هم 
برای دولت ایجاد زحمت و مشکل کرده است، گفت:  »۱۰۰ هزارتن از این 
برنج ها حدود دو هفته ای است که ترخیص شده و امیدوار هستیم مابقی 
نیز به زودی ترخیص شود. متأسفانه قیمت برنج پاکستانی در حال حاضر 
خیلی بالاســت و هر کس به هر قیمتی که می خواهد آن را می فروشــد. 
درباره برنــج هندی نیــز آن را کیلویی 7۰۰۰ تومــان عرضه می کنیم و 

کیلویی ۸۰۰۰ تومان به دست مصرف کننده می رسد.« 

 نوســان: الخاندرو اورتگا المیدا سفیر جمهوری 
اکوادور در تهران با معاون امور بین الملل اتاق ایران 
دیدار و گفت وگو کرد. محمدرضا کرباســی در این 
دیدار ضمن تاکید بر اشــتراکات فرهنگی و روابط 
خوب دو کشــور بــه خصوص در حوزه سیاســت، 
صادرات مستقیم ایران به برزیل و برخی کشورهای 
آفریقایی را به عنوان الگویی برای همکاری با اکوادور مــورد توجه قرار داد.

سفیر اکوادور صادرات سنگ از ایران به کشورش را یکی از زمینه های مساعد 
همکاری عنوان کرد و از معاون بین الملل اتاق ایران خواســت فهرستی از 
فعالان بخش خصوصی فعال در این حوزه در اختیار سفارت اکوادور در تهران 
قرار گیرد. بهره گیری از سیستم تهاتر در تجارت دو کشور از دیگر موضوعاتی 
بود که از ســوی محمدرضا کرباســی و  الخاندرو اورتگا المیدا مورد بحث و 

بررسی قرار گرفت. 

 نوسان: مصرف برخــی از کالاها و خدمات در نظام 
مالیات بر ارزش افزوده از پرداخت مالیات معاف است 
که عمده این معافیت ها شامل سبد مصرفی خانوارها 
اعم از محصولات کشــاورزی همچون برنج، روغن، 
آرد، شــکر، دارو، کاغــذ، مطبوعات، لــوازم مصرفی 
درمانی، خدمات آموزشــی، حمل ونقل و... می شود. 
معافیت های مالیات بر ارزش افزوده، به منظور کاهش اثرات سوءاستقرار این 
نظام مالیاتی و کاهش هزینه های اجرایی و وصول مالیات اعمال می شود. بر این 
اساس، محصولات کشاورزی فرآوری نشده از پرداخت مالیات و عوارض ارزش 
افزوده معاف هستند. همچنین سبد عمومی کالاهای مصرفی خانوار از جمله 
آرد خبازی، نان، گوشت، قند، شکر، برنج و... و همچنین انواع دارو، لوزام مصرفی 
درمانی، خدمات درمانی و خدمات توان بخشــی و حمایتــی و انواع خدمات 
پژوهشی و آموزشــی از پرداخت مالیات و عوارض ارزش افزوده معاف هستند.

سامانه »ایران بار« رونمایی شدکدام کالاها معاف از مالیات بر ارزش افزوده هستند؟صادرات سنگ؛ زمینه همکاری ایران و اکوادور۶دهک برنج خارجی می خورند
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 نوسان :  معاون هماهنگ کنندۀ پدافند 
غیرعامل کشور در جریان برگزاری همایش 
پدافند غیرعامل شــرکت فولاد مبارکه 
گفت: تحریم شرکت فــــــولاد مبارکه 
گــــــواه عظمت و اهمیت این شرکت 
است؛ بنابراین باید با هوشیاری کامل در 
حفظ و حراســت و تداوم تولید آن کوشا 

باشیم.
سردار آلاســحاق ضمن ابراز خرسندی از 
بازدید از فولاد مبارکه گفت: اینکه شرکت 
فولاد مبارکه بدون حضور کارشناســان 
خارجی و در این شــرایط تحریم در حال 

تولید است بسیار ارزشمند است.
وی با تأکید بــر اینکه اگر طــرح پدافند 
غیرعامل از سال ها پیش در فولاد مبارکه 
اجرا نمی شد، قطعا در این شرایط آسیب 
پذیری شرکت بســیار زیاد بود، گفت: در 
بخش دفاع، امــروز کار مــا از دوران دفاع 
مقدس به مراتب ســخت تر و پیچیده تر 
شده است؛ چراکه امروز سیستم ها بسیار 

رشد کرده اند.
معاون هماهنگ کنندۀ پدافند غیرعامل 
کشــور با تأکید بر اینکه به شرکت هایی 
مانند فولاد مبارکه در کشور به شدت نیاز 
داریم گفت: باید با اقدامــات کارآمد، این 
دستاورد ارزشــمند را حفظ کنیم و برای 
تداوم تولید و حفظ روند روبه رشد آن زمینه 
های لازم را فراهم کنیم. درعین حال، همۀ 
کارکنان باید دائمــا فکر کنند که چگونه 
می توانند آسیبپذیری شرکت را به صفر 

برسانند.
وی با اشاره به فرمایش مقام معظم رهبری 
که فرمودند در اوج مانـــدن و حفــظ قله 
بسیار سخت تر از به دست آوردن آن است، 
خاطرنشــان کرد: فولاد مبارکه در حال 
حاضر تولید حدود ۵۰ درصد فولاد کشور 
را به خود اختصاص داده است. حفظ این 
میزان تولید در شرایطی که تحریم و کینه 
توزی دشمنان به اوج رســیده است، کار 
بسیار دشواری است و مدیران و کارکنان 
این شرکت باید با هم افزایی و تلاش بیشتر، 

به آن اهتمام بیشتری داشته باشند.
ســردار آلاســحاق در بخش دیگری از 
ســخنان خود اظهار داشــت: در جریان 
اجرای طرح های توسعۀ شرکت نیز باید 
دستورالعمل ها و الزامات پدافند غیرعامل 

به خوبی طراحی و اجرا شود.
مدیرعامل فولاد مبارکه در این گرد همایی 
گفت:فولاد مبارکه مولود انقلاب اسلامی 
اســت و دشــمن از اینکه ایران به چنین 
دستاوردی دست یافته همواره ناخرسند 
بوده است و نمونۀ بارز آن قرار دادن فولاد 
مبارکه در فهرست تحریم ها و تلاش آنها 
برای متوقف کردن روند تولید در کشــور 

است.
مدیران و کارکنان فولاد مبارکه به خوبی 
به این مهم واقف اند که با توقف چرخ تولید 
فولاد مبارکه، چرخ بسیاری از کارخانجات 
و خطوط تولید کشــور از کار باز خواهد 
ماند و به طورکلی اقتصاد کشــور متضرر 
خواهد شد. ازاین رو باید با آمادگی کامل 
و با به کارگیری دستورالعمل های پدافند 
غیرعامل اجازه ندهیم کوچکترین خللی به 

خطوط تولید وارد شود.
در همین رابطه فخارزاده مدیر حراست و 
دبیر کمیتۀ پدافند غیرعامل شرکت فولاد 
مبارکه تصریــح کرد:رهبر معظم انقلاب 
)مدظله العالی( در مورد پدافند غیرعامل 
فرمودهاند: دفاع، جزئی از هویت یک ملت 
زنده است. هر ملتی که نتواند از خود دفاع 
کند زنده نیست. هر ملتی که به فکر دفاع از 
خود نباشد و خود را آماده نکند درواقع زنده 
نیست. هر ملتی که اهمیت دفاع را درک 

نکند به یک معنا زنده نیست.

تحریم؛گواه
اهمیتفولادمبارکه

industry

وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر این 
مجاهدت های کارکنان فولاد مبارکه در 
خط مقدم تولید و اقتصاد مقاومتی ادامه 
راه شهیدان دفاع مقدس است گفت: در 
تا سال ۱۴۰۰ ده  نهضت ساخت داخل 
میلیارد دلار سرمایه گذاری کرده ایم که 
است.  به صنایع معدنی  مربوط  آن   ۲.۴
رضا رحمانی با تاکید بر این که باید هر 
قطعه ای را که می توانیم در داخل تولید 
کنیم، باید تولید کنیم، گفت: اول انقلاب 
زنجیره و ظرفیت تولید فولاد کشور ۲.۳ 
میلیون تن بوده است این در حالی است 
که امروز در این حوزه با رشد  قابل توجهی 
مواجه هستیم و متاسفانه در برخی موارد 
در این زنجیره توازن برقرار نبوده است. 
اما خوشبختانه طی دوسال اخیر اقدامات 
جدی برای برقراری توازن در سنگ آهن تا 
محصول انجام شده است و در حال حاضر 
اصلا نیاز به صادرات سنگ آهن نداریم. این 
در حالی است که تا سه سال قبل حدود 
۲۳ میلیون تن سنگ آهن صادر می شده 
است. و سال قبل به زیر ۸ میلیون تن 
رسیدیم. فلذا باید در زنجیره تولید فولاد 

توازن بیشتری برقرار گردد.
وزیر صمت با بیان این که فولاد مبارکه 
این  افزود:  نیست،  معمولی  یک شرکت 
بنگاه اقتصادی بزرگ از یک سری مراحل 
با موفقیت عبور کرده است و به یک شرکت 
جهانی مبدل شده است تا جائیکه تمام دنیا 
روی آن حساب جداگانه ای باز کرده اند 
این شرکت همچنان که در مسیر بسیار 
خوبی قرار گرفته است نباید به هیچ عنوان 

فولاد خام صادر کند و باید ظرفیت تولید 
 API فولادهای خاص و همین فولادهای
را در خود تقویت کند  و تولید محصولات 
مورد نیاز کشور در صنایع خودروسازی، 
نفت و گاز و لوازم خانگی را بیش از پیش در 

دستور کار خود قرار دهد.

نقش فولاد مبارکه 
در توسعه ملی

وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره 
به نقش فولاد مبارکه در توسعه ملی گفت: 
فولاد مبارکه می تواند در تنظیم بازار کمک 
حال دولت باشد و با رویکرد حمایت بیش از 
پیش از صنایع کوچک زمینه رشد هرچه 

بیشتر آن ها را فراهم آورد. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت در گفتگو با 
خبرنگاران نیز گفت: با تولید این محصول 
در فولاد مبارکه سالانه از ۳۰۰ میلیون دلار 
واردات جلوگیری شده و از این مهم تر این 
است که این شرکت نیاز کشور را به اسلب 
مورد نیاز برای تولید ورق مورد نیاز ساخت 
لوله های انتقال نفت و گاز ترش را تامین 
می کند. رضا رحمانی در ادامه به دلایل 
توجیهی احداث خط نورد گرم ۲ در فولاد 
مبارکه گفت: ما در فولاد مبارکه ظرفیت 
گونه  به  داشتیم،  نورد  خط  برای  خالی 
ای که خط نورد شماره یک این شرکت 
نیست،  محصولات  تمام  نورد  جوابگوی 
بنابراین لازم بود این ظرفیت در بخش نورد 
ایجاد شود که توسعه آن باعث ایجاد ارزش 
افزوده شده و نیاز صنایع پایین دست را 

تامین می کند.

وی در پاسخ به سوالی در خصوص زمان 
اجرای تکمیل طرح شهید خرازی و احداث 
خط نورد دو فولاد مبارکه افزود: مجوز لازم 
برای راه اندازی خط نورد دو صادر شده 
است ضمن این که منابع مالی لازم برای این 
پروژه دیده شده و ظرفیت لازم نیز وجود 
دارد که پس از انجام تشریفات قانونی وارد 
فاز اجرا خواهد شد. او خاطرنشان کرد: عزم 
فولاد مبارکه برای اجرای این طرح جدی 
است و منابع مالی لازم برای اجرای آن دیده 
شده و نظر دولت، کارشناسان فنی و هیات 
مدیره شرکت در این خصوص مثبت است و 
در حال انجام تشریفات و انتخاب پیمانکار 
هستیم و به نوعی کار این پروژه آغاز شده 
و به طور حتم این طرح در موعد زمانی که 
مقرر شده اجرا خواهد شد و به مدار فولاد 

خواهد آمد. 
وزیر صمت به ظرفیت های فولاد مبارکه 
و  داشت  اشاره  کشور  فولاد  صنعت  در 
افزود: فولاد مبارکه برنامه های دراز مدت 
و موثری برای توسعه از تامین سنگ آهن 
و خرید معدن گرفته تا مشارکت در فولاد 
هرمزگان و توسعه خط نورد آن و تکمیل 
نورد  زنجیره فولاد دارد و ظرفیت طرح 
دو نیز در این شرکت احصا شده و مطمئنا 
فولاد مبارکه در آینده بزرگتر از وضعیت 

کنونی خواهد شد.

فولادمبارکه
در مسیر تکنولوژ

بنابراین گزارش در بخش نخست این آئین 
مدیر عامل فولاد مبارکه با ارایه گزارشی از 

عملکرد فولاد مبارکه و با تاکید بر این که 
این شرکت برنامه های بسیار هدفمندی 
در توسعه های کمی و کیفی خود ترسیم 
نموده است گفت: فولاد مبارکه با ۳۰ سال 
فولادی  محصولات  انواع  تولید  تجربه 
اکنون پا در عرصه تکنولوژ شدن گذاشته 
است و به زودی کشور ایران را به یکی از 
کشورهای صاحب تکنولوژی صنعت فولاد 
مبدل خواهد کرد. وی در ادامه سخنان 
خود اظهار داشت: مدیران و کارکنان بلند 
همت فولاد مبارکه در این راه و افق روشن 
توانستند برای اولین بار در کشور با همکاری 
مهندسین نفت به دانش فنی تولید فولاد 
های خاص مورد استفاده در صنعت نفت 
و گاز، لوازم خانگی و خودروسازی دست 
یابند که امروز شاهد رونمایی از خط تولید 
انبوه تختال API مورد استفاده در صنایع 

نفت و گاز ترش بودیم.
وی در تشریح مشخصات فنی این محصول 
اظهار داشت: به نفت یا گازی که بیش از 
 )H2S( 100 سولفید هیدروژنppm

داشته باشد، اصطلاحا ترش گفته میشود.
مدیر عامل فولاد مبارکه با تاکید بر این که 
عمده میادین نفت و گاز جهان ترش هستند، 
گفت: برای ذخیره سازی و انتقال آنها نیاز به 
لوله ها و فولاد خاص دارای هیدروژن کمتر 
از ppm ۳ و گوگرد کمتر از ppm ۱۰ می 
باشد. مهندس عظیمیان با اشاره به نقش 
  API شرکت فولاد مبارکه در تولید لوله های
محیط ترش ادامه داد:  برای تولید لوله های 
API و مخازن محیط ترش، ابتدا تختال در 
شرکت فولاد مبارکه تولید و پس از ارسال 
به شرکت فولاد اکسین خوزستان تبدیل به 
پلیت گردیده و در نهایت، تولید لوله در یک 
شرکت لولهسازی مانند لوله سازی اهواز 
انجام می گیرد. وی تصریح کرد: محصول 
محیط  با  مقایسه  در  ترش  محیط  لوله 
شیرین، با چند مشخصه )حاصل از تستهای 
خوردگی( متمایز میشود که شکل گیری 
دانش  و  فناوری  حاصل  مشخصات،  این 

موجود در فولادمبارکه است.
مدیر عامل فولاد مبارکه در خصوص منافع 
حاصل از تولید محصولات محیط ترش در 
داخل کشور گفت: با تولید این محصول در 
فولاد مبارکه سالانه به میزان ۲7۰ میلیون 
دلار صرفه جویی ارزی به دست خواهد آمد. 
علاوه بر این بومیسازی و تدوین دانش فنی 
تولید محصول محیط ترش و امکان تولید 
محصولات با گرید بالاتر برای پروژههای 
نفت و گاز و رونق تولید و ایجاد اشتغال در 
کارخانجات پاییندستی )تولید پلیت و لوله( 
و صنایع جانبی از دیگر مزایای تولید این 
محصول جدید در فولاد مبارکه است. وی 
در بخش پایانی سخنان خود گفت: در حال 
حاضر امکان تولید سالانه ۳۰۰ هزار تن از 
این محصول در فولاد مبارکه وجود دارد و 
این میزان تولید تا یک میلیون و ۲۰۰ هزار 

تن نیز قابل افزایش است.

ــا حضــور رضارحمانــی وزيــر صنعــت، معــدن و تجــارت، دکتــر غريــب پــور رئیــس هیئــت عامــل ايمیــدرو،  ب
گزارش

گروه صنعت
نماينــده مــردم شهرســتان مبارکــــــه در مجلــــــس شـــــــورای اســلامی، مديــر عامــل و اعضــای هیئت 
مديــره فــولاد مبارکــه، امــام جمعــه، فرمانــدار و جمعــی از مســئولان شهرســتان مبارکــه از خــط تولیــد انبــوه تختــال API ويــژه 
ســاخت لولــه هــای انتقــال نفــت و گاز تــرش رونمايــی شــد. در ايــن آئیــن وزيــر صنعــت، معــدن و تجــارت ضمــن خرســندی از 
حضــور در فــولاد مبارکــه و قدردانــی از تــلاش بــی وقفــه مديــران و کارکنــان ايــن شــرکت گفــت: تولیــد فــولاد هــای ويژه ســاخت 

لوله های انتقال نفت و گاز ترش در فولاد مبارکه فتح الفتوح و به بار نشستن نهضت ساخت داخل است.

به بارنشستن نهضت ساخت داخل 

معاون تکنولوژی فولاد مبارکه گفت: فضای سایبری محیطی تازه برای نبردهای نسل 
جدید است و خصوصیات مهمی را در اختیار بهره برداران آن قرار می دهد. مهدی نقوی 
اضافه کرد: این موضوع در شرکت فولاد مبارکه از اهمیت بسیار زیادی برخوردار است. 
تاجایی که در رده بندی پدافند غیرعامل در ردۀ زیرساخت های حساس قرار گرفته و از 
سال های گذشته، با حمایت مدیریت عالی سازمان و بهره گیری از توان کارشناسان داخلی، 
برنامه های عملیاتی خود را در این حوزه به خوبی تدوین، برنامه ریزی و اجرا کرده است.

مدیــــــرکل دیوان محاسبات استان اصفهان، ضمن بازدید از فولاد مبارکه گفت: 
تولید کمی و کیفی مناسب، روند رو به رشد، خودکفایی و کمک به رفع نیازهای کشور 
در این شرایط جنگ اقتصادی و تحریم، توسط مدیران و کارکنان فولاد مبارکه جای 
خدا قوت دارد.هزاد فلاطونزاده گفت: این شرکت یکی از مهمترین صنایع کشور است 
و ما امروز در بازدید از خطوط تولید آن به همت و تلاش کارکنان و اقتدار ایران اسلامی 

بیشازپیش افتخار کردیم.

فولادمبارکهدستاوردنظاماسلامیاستفضایسایبریمحیطیبراینبردهاینسلجدید

عظیمیان: فولاد مبارکه برای بومی سازی کل فرايند تولید تلاش می کند

با حضور وزیر صمت، از خط تولید انبوه تختال API ویژه ساخت لوله های انتقال نفت و گاز ترش رونمایی شد؛

در دهمین کنفرانس و نمايشگاه ملی سازه و فولادی اهدا شد؛

 نوسان :فولاد مبارکه در دهمین کنفرانس و نمايشگاه ملی سازه و 
فولاد، تنديس و لوح برترين طرح سازۀ فولادی غیرساختمانی را به 
خود اختصاص داد. در اين کنفرانس که طی سه روز در هتل المپیك 
تهران برگزار شد، پروژۀ انبار روباز کلاف تکمیل نورد گرم شرکت 
فولاد مبارکه پس از آنکه از سوی استادان دانشگاه و بزرگان صنعت 
کشور مورد ارزيابی قرار گرفت، موفق به دريافت تنديس و لوح برترين 
سازۀ فولادی غیرساختمانی شد. در پی کسب اين موفقیت، خبرنگار 
فولاد نظر برخی مسئولان  اين پروژه را جويا شده است. ماحصل اين 

گفت وگو را در ادامه می خوانید.
علیرضا حیدری ابیانه 

رئیس بازرسی فنی جرثقیل ها و سازه ها
در این کنفرانس صنعت گران و دانشگاهیان، تولیدکنندگان فولاد، طراحان سازه، 
سازندگان سازه های عظیم فولادی، مشاوران و پیمانکاران از بیش از یکصد شرکت 
در کنار هم جمع می شوند و بهترین و پربازده ترین طرح های علمی و اجرایی 

کشور را ارائه می کنند.
مهندسی و طراحی این سازۀ روباز با در نظر گرفتن سیکل های کاری بالا با مطالعۀ 
سازه های قدیمی و تجربه های به دست آمده در بازرسی فنی سازه ها و جرثقیل 
های فولاد مبارکه انجام شده است و علیرغم ابعاد زیاد مقاطع فولادی، قسمت اعظم 
این سازه با کنترل های لازم در زمان ساخت و نصب با کیفیت بالا در مقایسه با 
استانداردها اجرا شده است. از مشخصه های منحصربه فرد و بارز این تیرهای اصلی، 
سازۀ جان بیش از ۴ متری و بال با ضخامت ۶۰ میلیمتری به منظور تأمین »ممان 
اینرسی« است. با وجود این ابعاد زیاد، بهمنظور جلوگیری از عارض شدن تنش های 
خستگی و دینامیکی در منطقۀ ماکسیمم برشی، از جوشکاری های اضافی پرهیز 
شده و بال های کششی خمیده با رعایت اصول مهندسی جایگزین نمونۀ بال های 
جوشکاری شده در منطقۀ انتهایی تیرها شده است. به علاوه، سعی شده افزون بر 
سازه های اصلی، سازه های فرعی و پشتیبان مانند ورق های مشجر، بادبندها و 
خرپاهای طولی طوری طراحی و ساخته شوند که مشکل معمول ناپایداری و تغییر 
شکل های جانبی در سازه های دینامیک روباز حامل جرثقیلهای سقفی با سرعت 
بالا را نداشته باشند. پارامترهای اساسی این سازۀ حساس مانند رواداری های ابعادی 
و کیفیت جوشکاری ها با انجام آزمون های NDT در طول ساخت مرتبا توسط 

بازرسی فنی کنترل می شوند.
این پروژه در سه بعد مهندسی، بازرسی و اجرا با همکاری واحدهای مختلف 
مهندسی کارخانه، اجرای پروژه های نواحی جنبی، واحدهای مختلف نورد گرم، 
بازرسی فنی و شرکت های برق آرا، پایبندسازه، فراتحقیق و شرکت مهندسی فولاد 

مبارکه اجرا می شود و این همکاری صمیمانه جای تشکر و قدردانی دارد.

مجتبی حسیـن زاده 
رئیــــس واحد آماده سازی محصولات نورد گرم

با توجه به افزایش تولید محصولات گرم و سرد در سال های اخیر پروژۀ انبار 
محصولات واحد تکمیل نورد گرم پس از تأیید در کمیتۀ مدیریت، با همکاری 
واحد مهندسی کارخانه طراحی و در سال 97 جهت اجرا به واحد اجرای پروژه 

ها ابلاغ شد.
این پروژه شامل ۲ سالن با عرض ۴۰ متر و طول ۳۸۰ متر است که ظرفیتی بالغ بر 

۱۱۰۰۰۰ تن کلاف گرم و سرد دارد.
از دستاوردهای این پروژه می توان به تمرکز فعالیت های تولیدی و انبارداری در 
محوطۀ مشترک بین نواحی سرد و گرم، کاهش جابه جایی محصولات، حذف 
مکانیسم های حمل کلاف، بهبود YEILD، کاهش قراضه و دوباره کاری و 

همچنین کاهش هزینه های حمل پیمانکاری اشاره کرد.
حجم بالای سازۀ به کاررفته در اجرای این پروژه و حساسیت های طراحی و ساخت 
آن موجب شد این پروژه رتبۀ نخست را کسب و افتخار دیگر برای فولاد مبارکه 

به ارمغان آورد.
از زحمات و همکاری واحدهای نورد سرد، مهندسی کارخانه و اجرای پروژه ها، 
شرکت فنی و مهندسی برق آرا و شرکت فراتحقیق سپاهان و شرکت پایبندسازه که 

در مراحل مختلف پروژه مشارکت داشته اند تشکر و قدردانی می کنیم.

مهدی حاجی احمدی 
رئیس اجرای پروژه های ساختمانی و محوطه سازی

کنفرانس ملی سازه و فولاد همه ساله به منظور گسترش و پیشبرد و ارتقای کمی 
و کیفی نیروهای متخصص و بهبود بخشیدن به امور آموزشی و پژوهشی در زمینه 
های مربوط به سازه های فولادی ایران برگزار می گردد. شرکت فولاد مبارکه به 
عنوان یک شرکت سرآمد در کیفیت و مدیریت کیفیت توانست این بار در عرصۀ 

سازه های فولادی کشور افتخارآفرینی کند.
در این پروژه با توجه به اهمیت کیفیت و مباحث کنترل کیفیت و تضمین کیفیت 
در سطح شرکت، نظامنامۀ کنترل کیفیت پروژه با دقت تدوین و پیگیری شد. 
مشکلات و پیچیدگی هایی در این پروژه، مخصوصا در تأمین ورق جان تیرهای 
حمال جرثقیل سقفی به عرض ۴ و طول ۳۶ متر وجود داشت که سعی شد به نحو 
مطلوب با همکاری سازنده، پیمانکار و فولاد اکسین و با حداقل وصله تأمین شود؛ 

چراکه سیکل بارگذاری جرثقیل ها از اهمیت زیادی برخوردار بود.
پروژۀ انبار روباز کویل واحد ۵۲ با مبلغ اولیۀ ۶۸ میلیارد تومان با پیشرفت فیزیکی 
حدود ۸۰ درصد در مرحلۀ ساخت و نصب است و طبق برنامه باید تا فروردین 
ماه 99 به بهره برداری برسد. وظیفۀ این انبار تحویل کویل موردنیاز اسیدشویی و 
همچنین نگهداری محصولات گرم برای ارسال به مشتریان است. در این خصوص از 
واحدهای بازرسی فنی و مهندسی کارخانه و سایر همکارانی که در پیشرفت پروژه 

این امور را یاری کردند، تشکر می کنیم.
گفتنی است در بخش مقالات این کنفرانس، مقاله های آقایان حاجی احمدی، 
چاوشی، قاسمی و قنبری از واحد اجرای پروژه های ساختمانی و اسکلت فلزی 
با موفقیت مورد پذیرش قرار گرفت و به صورت پوستر با عناوین »مطالعه موردی 
ساخت، نصب و اجرای سالن های صنعتی توسعه انبارهای شرکت فولاد مبارکه« و 
همچنین »بررسی ضوابط کنترل کیفیت شاه تیرهای عریض حمال جرثقیل سقفی 

با بال خمیده« در کتاب مجموعه مقالات کنفرانس چاپ شد.

لوح برترین طرح سازۀ فولادی
برای فولاد مبارکه

 نوســان: رخداداد غریب پور معاون وزیر 
صمت و رئیس هیئت عامل ایمیدرو نیز در 
جمع خبرنگاران با بیان این که فولاد مبارکه 
از بنگاه هــا و طرح های اقتصــاد مقاومتی 
کشور اســت، گفت: محصول جدید تولید 
شده در فولاد مبارکه به تائید وزارت نفت نیز 
رسیده است و در گام اول ۳۰۰ هزار تن از این 

محصول تولید می شود.
وی در پاسخ به این سئوال که طرح نورد گرم۲ 
فولاد مبارکه از چه زمان وارد فاز احداث می 
شود گفت: قدر مسلم آن است که ایمیدرو از 

اجرای این طرح که از نیاز های اساسی صنعت 
فولاد کشور است حمایت می نماید و در حال 
حاضر هم مجوز آن صادر شده است و در حال 
گذراندن مراحل تشریفاتی و قانونی است. و 
انشاء الله در زمان خود با برنامه ریزی هایی که 
مدیریت فولاد مبارکه تدارک دیده است وارد 

فاز اجرا خواهد شد.
دکتر غریب پور در بخش دیگری از سخنان 
خود گفت: در حال حاضر در فولاد مبارکه با 
انباشت انبوهی از تختال های آماده برای نورد 
هستیم این در حالی است که خط نورد فعلی 

این شرکت چه به لحاظ کمیت و چه از نظر 
کیفیت جواب گو نیست. بنابراین با احداث و 
راه اندازی این خط نیاز صنایع پائین دســت 
تامین و ارزش افزوده قابل توجهی برای کشور 

ایجاد می شود.
رئیس هیئت عامل ایمیدرو  اظهار داشــت: 
فولاد مبارکه در توسعه های خود برنامه های 
بلند مدتی در نظر دارد که اجرای این توسعه 
ها در آینــده فولاد مبارکه را به شــرکتی به 
مراتب سودمند تر و اثربخش تر تبدیل خواهد 

کرد.

رئیس هیئت عامل ايمیدرو نیز در جمع خبرنگاران:

طرح نورد گرم2 نیاز اساسی فولاد کشور است
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آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت جهان کارتن سپاهان شرکت ســهامی خاص به 
شماره ثبت ۱۰۵۳۲ و شناسه ملی ۱۰۲۶۰۳۱۶۰7۱ به استناد صورتجلسه 

هیئت مدیره مورخ ۲۸/۰7/۱۳9۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 
فریباسادات حســینی به کدملی ۱۲۸۳۶۴۲97۲ به ســمت مدیرعامل و 
رئیس هیات مدیره و ســید محمد حســینی به کدملی ۱۲9۰۶۲۳7۶7 
به ســمت نایب رئیس هیــات مدیره و ســید کمال حســینی به کدملی 
۱۲9۱۳۳۱۰۶9 بعنــوان عضــو هیات مدیره بــرای بقیه مــدت تا تاریخ 
۱۵/۱۱/۱۳99 انتخاب گردیدند. کلیه اسناد و اوراق بهادار و تعهدآور شرکت 
به امضاء فریباسادات حسینی و ســیدمحمد حسینی همراه با مهر شرکت 

دارای اعتبار می باشد. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری اصفهان )7۰۴۴۱9(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت بازرگانی رهاورد فدک ســپاهان سهامی خاص به 
شماره ثبت ۴۲۶۱۳ و شناسه ملی ۱۰۲۶۰۶۰۴۲۵۰ به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ۲۱/۰7/۱۳9۸ تصمیمات ذیل 

اتخاذ شد :
 مهردادرضائی فربشــماره ملی ۱۲۸9۶۰۵۰9۲ و فریبرزبرجیان بشــماره 
ملی ۱۲۸۸۸۴۸7۳۰ و لیلا رضائی فربشماره ملی ۱۲۸۵۰9۱۶۸۱ که برای 

مدت دو سال انتخاب شدند.
 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهــان اداره ثبت شــرکت ها و 

موسسات غیرتجاری اصفهان )7۰۴۳7۶(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت فناوری های نوین کیخســرو مهر کیا با مسئولیت 
محدود به شماره ثبت ۵9۳۶۲ و شناسه ملی ۱۴۰۰7۱۴997۱ به استناد 
صورتجلســه مجمع عمومی عادی مــورخ ۰۱/۰7/۱۳9۸ تصمیمات ذیل 
اتخاذ شد : کیخسرو توکلی تفتی به شــماره ملی ۱۲۸۸7۰۶۰۴9 رئیس 
هیئت مدیــره و مدیرعامــل و آزیتا شــهریاری کلانتری به شــماره ملی 
۴۴۳۰۵۴۵7۴۱ عضو هیئت مدیره و مهرپویا توکلی تفتی به شــماره ملی 
۴۴۲۰۳۳۲۱۱۵ عضو هیئت مدیره به مدت نامحدود تعیین شــدند. کلیه 
اسناد و اوراق بهادار و تعهدآور شرکت از قبیل چک، سفته ، بروات ،قراردادها 
و عقوداســلامی با امضاء کیخســرو توکلی تفتی ) رئیــس هیئت مدیره و 

مدیرعامل ( همراه با مهر شرکت معتبر می باشد. 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری اصفهان )۶97۴9۴(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت تعاونی مصرف کارگران کارخانه دخانیات اصفهان به شماره ثبت ۱۱۳۲ و شناسه 
ملی ۱۰۲۶۰۱۶9۰۶۰ به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۲۵/۰۶/۱۳9۸ و نامه شماره 9۱۶۵۳ 

مورخ ۱۸/9/۱۳9۸ اداره تعاون اصفهان تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 
علی اکبر شفیعی اردستانی کدملی:) ۱۲9۰۸۰۲۲۴۶7 (به سمت رئیس هیئت مدیره و بهرام جوکار 
سمسوری به کد ملی:) ۱۲9۱۴۴۸۴97(به سمت نایب رئیس هیئت مدیره و سیداسداله موسوی خطیر 
کدملی:)۲۱۶۱۰7۴۶79(به سمت منشی هیئت مدیره و مهدی میرجانی کدملی:)۱۲۸۲۲9۸۵۵۰ (
به سمت مدیر عامل برای مدت ۳ سال انتخاب شــدند. کلیه قراردادها و اسناد تعهد آور از قبیل چک، 
سفته و برات و اوراق بهادارپس از تصویب هیأت مدیره، با امضای مدیرعامل و علی اکبر شفیعی اردستانی 
)ســمت رئیس هیئت مدیره ( و درغیاب علی اکبر شفیعی اردستانی )ســمت رئیس هیئت مدیره ( با 
امضای بهرام جوکار سمسوری )سمت نایب رئیس هیئت مدیره (و مهر شرکت معتبر خواهد بود واوراق 

عادی با امضاء مهدی میر جانی )مدیرعامل(و مهر شرکت معتبر خواهد بود .
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )7۰۴۴۱۶(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت تعاونــی دهیاریهای نصــر پیربکران به شــماره ثبت ۱۳۱۸ و شناســه ملی 
۱۰9۸۰۲۱۵۱۱۵ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ۱۵/۰۵/۱۳9۸ و نامه 
شــماره79۰۵ مورخ۵/۶/۱۳9۸ اداره تعاون کار و رفاه اجتماعی شهرستان فلاورجان : صورت های مالی 
سال ۱۳97 به تصویب رسید . دهیاری رارا به شناسه ملی۱۴۰۰۳۱۲۸۳۸۰ - دهیاری فیلرگان به شناسه 
ملی۱۴۰۰۳۱۲۸۲79 - دهیاری دستناء به شناســه ملی۱۴۰۰۳۱۲7۲7۸ - دهیاری سهرو فیروزان به 
شناسه ملی۱۴۰۰۲۸۳۱7۲۰ - دهیاری بجگرد به شناسه ملی۱۴۰۰۳۱۲7۴9۱ بعنوان اعضای اصلی 
- دهیاری دارافشان به شناسه ملی۱۴۰۰۳۱۲۸۶۶۳ - دهیاری پلارت به شناسه ملی۱۴۰۰۳۱۲۸۵۶۶ 
بعنوان اعضای علی البدل هیات مدیره برای مدت سه ســال انتخاب گردیدند . نصر اله جعفری به شماره 
ملی ۱۱۱۰۵7۱۴۱۰ به نمایندگی دهیاری گلگون به شناســه ملی۱۴۰۰۳۱۲۸۵۵۱ به عنوان بازرس 
اصلی - علیرضا رحیمی تمندگانی به شماره ملی ۱۱۱۲۱۰۵۶۶۲ به نمایندگی دهیاری تمندگان به شناسه 

ملی۱۴۰۰۳۱۲7۲۶۳ به عنوان بازرس علی البدل به مدت یکسال انتخاب شدند .
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری فلاورجان )۶97۴9۶(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت تعاونی مصرف فرهنگیان شهرستان فلاورجان و حومه به شماره ثبت ۶۰ و شناسه 
ملی ۱۰۲۶۰۰۱۸۰۵۵ به استناد صورتجلســه هیئت مدیره مورخ ۲9/۰7/۱۳9۸ و نامه شماره ۱۱7۳۳ 

مورخ ۲۸/۸/۱۳9۸ اداره تعاون فلاورجان تصمیمات ذیل اتخاذ شد :
 با توجه به اســتعفای قربانعلی کاظمی از عضویت هیــات مدیره ، فروغ اصفهانــی زاده حجار با کد ملی 
۵۶۴9۲7۲۴۴۱ جایگزین شد و ناصرمرادزاده با کد ملی ۴۰7۱۴۱9۲۰۲ به سمت رئیس و عباس هادیان 
با کدملی ۱۱۱۱۴۳9۲۲۲ به ســمت نایب رئیس و رضا موءید زفره با کدملی ۱۲۸۴۶۰۸79۴ به سمت 
منشی هیئت مدیره وسید اسماعیل دینانی با کد ملی ۱۱۴۲۰۰9۶۴۵ به سمت مدیرعامل شرکت برای 
مدت تصدی هیات مدیره تا تاریخ ۳/۵/۱۴۰۰ انتخاب شدند. کلیه چک ها اسناد تعهدآور شرکت پس از 
تصویب هیئت مدیره ، با امضاء مدیر عامل سیداسماعیل آقائی دینانی و رئیس هیئت مدیره ناصرمرادزاده 
و مهر شرکت معتبر خواهد بود و در غیاب رئیس هیئت مدیره ، با امضای نایب رئیس هیات مدیره عباس 

هادیان حق امضاء خواهد داشت و اوراق عادی با امضای مدیر عامل و مهر شرکت معتبر خواهد بود . 
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری فلاورجان )۶97۴۸۱(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات اتحادیه صنف آهن فروشان اصفهان موسسه غیر تجاری به شماره ثبت ۴۰9۸ و شناسه ملی ۱۴۰۰۴۳۶۵۴۴۳ به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومی شرکا مورخ ۲7/۰۸/۱۳97 و نامه شماره ۱۰۴۳۰/97 مورخ ۲7/۱۰/۱۳97 اتاق اصناف مرکز استان اصفهان تصمیمات ذیل اتخاذ شد :

 اساسنامه مشتمل بر۳۰ماده به تصویب کلیه حاضرین رسید. .مدت فعالیت موسســه به مدت نامحدود تغییر یافت . اکبر شمشیری ۱۲۸۵۳99۸97 
رئیس وعضواصلی هیئت مدیره و محمود امامیه ۱۲۸۶۳۲۰۱۱9 نایب رئیس اول وعضواصلی هیئت مدیره و ســیدعلی سیدبنکدار ۱۲۸۰۸779۸7 
نایب رئیــس دوم وعضواصلــی هیئت مدیــره و ســیدعبدالکریم هاشــمی ۱۲۸7۶۵۵۶۳7 دبیروعضواصلی هیئــت مدیره و عبــاس حاجیان فر 
۱۲۸۰۴۰۳۰۳9 خزانه داروعضواصلی هیئت مدیره و مجید پورجم علویجه ۱۰9۲۳۶۱۲9۴ عضوعلــی البدل اول و علیرضا رضائی ۱۲9۲۳۳۸۳9۳ 
عضوعلی البدل دوم و مهدی صداقت ۱۰9۲۰7۵۳۴۸ بازرس اصلی و غلامرضا امینی ۱۲9۰۱۲۵۲۶۰ بازرس علی البدل برای مدت چهارسال انتخاب 
شدند اسنادواوراق مالی اتحادیه مانندچک ها.براوات .سفته ها.اســنادتعهدآورمالی باامضاء رئیس وخزانه دارودرغیاب هریک باامضاء نایب رئیس اول 

ومهموربه مهراتحادیه معتبرمیباشد.
کلیه اسنادومدارک اداری ومالی میبایست درمحل اتحادیه نگهداری گردد.

 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )7۰۴۳7۵(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت تعاونی طه تجهیز یکتای اســپادانا به شماره ثبت 
۳7۵9 و شناســه ملی ۱۴۰۰۴۲۸۳۵7۵ به اســتناد صورتجلسه مجمع 

عمومی فوق العاده مورخ ۰۵/۰9/۱۳9۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 
ماده ۲۲ اساسنامه بشرح ذیل اصلاح گردید:

 ماده ۲۲ اصلاحی: تعداد اعضای اصلی هیئت مدیره به ۳ نفر و تعداد اعضای 
علی البدل به ۲ نفر تغیر یافت.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان مرجع ثبت شــرکت ها و 
موسسات غیرتجاری نجف آباد )7۰۴۳7۸(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت تعاونی تولید کنندگان شن و ماسه استان اصفهان به 
شماره ثبت ۴۶۸7 و شناسه ملی ۱۰۲۶۰۲۵۸۳9۶ به استناد صورتجلسه 
مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده مورخ ۰۳/۰7/۱۳9۸ و نامه شــماره 
7۰9۲۰ - ۱7/۰7/۱۳9۸ اداره تعــاون کار و رفــاه اجتماعــی اصفهــان 

تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 
علی امیری چرمهینی بشماره ملی ۶۲۰9۴۵۸۵۴۸ بازرس اصلی و مرتضی 
ارفع الرفیعی بشــماره ملی : ۶۶۰9۵۳۸۲9۸ بازرس علی البدل برای مدت 
یک سال مالی انتخاب گردیدند. تراز مالی منتهی به ۲9/۱۲/۱۳97 تصویب 

شد.
 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهــان اداره ثبت شــرکت ها و 

موسسات غیرتجاری اصفهان )۶97۴۸۰(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت اســپادان موتور نصر شــرکت تعاونی به شــماره ثبت ۵۵9۳۴ و شناسه 
ملی ۱۴۰۰۵7۴۸9۸۲ به اســتناد صورتجلســه مجمع عمومــی عادی بطور فــوق العاده مورخ 

۱۳/۰9/۱۳9۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 
ترازنامه منتهــی بــه ۲9/۱۲/۱۳9۶ و ۲9/۱۲/۱۳97به تصویب مجمع عمومی رســید علی نصر 
اصفهانی به کدملــی ۱۲9۰۱۶7۵۸۳ وســعید نصراصفهانی به کدملــی ۱۲7۰۶۱۵۳7۸ وزهره 
نصراصفهانی به کدملــی ۱۲۸۳۳۶۰۳۳۰ بعنوان اعضای اصلی و صالحــه نصراصفهانی به کدملی 
۱۲9۲۰۱۴۳۸۵ و محمد شــرف زاده به کدملــی ۱۲9۰۸۴۶۵۴۵ به عنوان اعضــای علی البدل 
هیأت مدیره شرکت تعاونی برای مدت سه ســال انتخاب گردیدند. یگانه نصر اصفهانی به کدملی 
۱۲7۲۳۳9۰9۲بازرس اصلی و ســجاد نصر اصفهانی به کدملی۱۲۸9۱۲۴۸۲۵ به عنوان بازرس 

علی البدل شرکت تعاونی برای مدت یک سال انتخاب گردیدند.

 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )7۰۴۳7۴(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت اتحادیه شرکتهای تعاونی روستایی شهرســتان نائین شرکت تعاونی به شماره ثبت 
۳۰ و شناسه ملی ۱۰۲۶۰۰۰99۱9 به استناد صورتجلســه هیئت مدیره مورخ ۰۱/۰۸/۱۳9۸ و نامه شماره 

۶۸۴/7۴۲/۱۸۴/۳/۲۰۵ مورخ ۲۶/۰۸/۱۳9۸ اداره تعاون روستایی شهرستان نایین تصمیمات ذیل اتخاذ شد :
 تغییر نمایندگان حقوقی عضو هیئت مدیره مرتضی باقری کجانی به کدملی ۱۲۴97۴۶۸۳۳ جایگزین 
خسرو اکبری فیض آباد به عنوان نائب رئیس و سعید دهقانپور عشرت آبادی به کدملی ۱۲۴977۳79۲ 

جایگزین محمد طیب نایینی منشی اتحادیه تا تاریخ ۱۸/۱۰/۱۳9۸ معرفی شدند.
کلیه چکها،قراردادها و اسناد و اوراقی که ایجاد تعهد برای اتحادیه نماید و تمام یا قسمتی از حق اتحادیه را 
منتفی سازد، به استثنای مواردی که هیئت مدیره بمنظور اداره امور جاری اتحادیه ترتیب خاصی داده باشد، 
پس از تصویب هیئت مدیره با امضاء رئیس هیات مدیره و مدیرعامل و مهر اتحادیه معتبر خواهد بود،در 
غیاب رئیس هیات مدیره نائب رئیس حق امضا دارد ولــی اوراق عادی اتحادیه با امضای مدیرعامل صادر 

خواهد شد مگر مراسلات هیات مدیره که با امضای رئیس هیات مدیره صورت خواهد گرفت.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری نایین )7۰۴۳77(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت هاجر پلاســتیک اصفهان با مســئولیت محدود به شــماره ثبت ۲۰۶۶7 و 
شناسه ملی ۱۰۲۶۰۴۱۵۲۸۶ به استناد صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۱۳/۰۸/۱۳9۸ 

تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 
با رعایت مفاد ماده ۱۰۳ قانون تجارت و بموجب سند صلح تنظیم شده در دفترخانه اسناد رسمی ۴۰۱ اصفهان 
تحت شماره ۱۰7۵۸ مورخ ۱۴/۱۲/۱۳97کلیه سهم الشرکه خود را به فاطمه یاوری به کدملی ۵۶۴997۸۰۵۰ 
منتقل و از شرکت خارج شد ونیز هاجر امیری رامشه به کدملی ۱۲۸۸۳۴۲۵۰۰ دارنده ۱۵۰۰۰۰۰ ریال سهم 
الشرکه کلیه سهم الشرکه خود را به اســداله یاوری به کدملی ۵۶۴99۰۱۱۰۴ منتقل و از شرکت خارج شد 
همچنین بتول صفائی مهر به کدملی ۱۲۸۲۲9۲۴۶۳ دارنده ۲۰۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه کلیه سهم الشرکه 
خود را به اسداله یاوری به کدملی ۵۶۴99۰۱۱۰۴ منتقل و از شرکت خارج شد اسامی شرکاء بعد از انقل و انتقال 
سهم الشرکه : فاطمه یاوری به کدملی ۵۶۴997۸۰۵۰ دارنده ۱۵۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه واسداله یاوری به 

کدملی ۵۶۴99۰۱۱۰۴ دارنده ۳۵۰۰۰۰۰ ریال سهم الشرکه.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )۶97۴۸۲(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت تعاونی دهیاریهای نصر پیربکران به شــماره ثبت ۱۳۱۸ و شناســه ملی ۱۰9۸۰۲۱۵۱۱۵ به اســتناد صورتجلســه هیئت مدیره مورخ 
۱۵/۰۵/۱۳9۸ و نامه شــماره79۰۵ مورخ۵/۶/۱۳9۸ اداره تعاون کار و رفاه اجتماعی شهرســتان فلاورجان : علی محمدی فرتخونی با کــد ملی ۱۱۱۱۸9۶۴۰۲ 
) نماینده دهیاری رارا به شناســه ملی۱۴۰۰۳۱۲۸۳۸۰ ( بسمت رئیس هیات مدیره و مهدی زاهدی ســهروفروزانی با کد ملی۱۲۸۴۸7۲۱۰۶ ) نماینده دهیاری 
فیلرگان به شناسه ملی۱۴۰۰۳۱۲۸۲79 ( به سمت نایب رئیس هیات مدیره - اکبر ابراهیمی پلارتی با کد ملی ۵۴۱9۱۴۲۵۰۳ نماینده دهیاری بجگرد به شناسه 
ملی۱۴۰۰۳۱۲7۴9۱بسمت منشــی - مجید بهرامی کرکوندی با کد ملی ۱۲۸9۴۵999۱ از خارج هیات مدیره و شرکت به سمت مدیرعامل - مهدی محمدی 
خونسارکی به شــماره ملی ۱۱۱۱۸۶7۵77 نماینده دستناء به شناســه ملی ۱۴۰۰۳۱۲7۲7۸ عضو اصلی - محمد جواد محمدی حســین آبادی به شماره ملی 
۱۱۱۲۱۰9۴۴7 نماینده سهروفیروزان به شناسه ملی ۱۴۰۰۲۸۳۱7۲۰ عضو اصلی برای مدت ۳ سال انتخاب گردیدند . کلیه چک ها اسناد تعهدآور شرکت پس از 
تصویب هیئت مدیره ، با امضای مدیرعامل ، مجید بهرامی کرکوندی و رئیس هیئت مدیره ، علی محمدی فرتخونی) نماینده دهیاری رارا ( و مهر شرکت معتبر خواهد 
بود و در غیاب رئیس هیئت مدیره ، با امضای نایب رئیس هیات مدیره ، مهدی زاهدی سهروفروزانی ) نماینده دهیاری فیلرگان ( حق امضاء خواهد داشت و اوراق عادی با 

امضای مدیر عامل و مهر شرکت معتبر خواهد بود.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری فلاورجان )۶97۴9۵(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت فناوری های نوین کیخســرو مهر کیا با مسئولیت 
محدود به شماره ثبت ۵9۳۶۲ و شناسه ملی ۱۴۰۰7۱۴997۱ به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ ۰۱/۰7/۱۳9۸ تصمیمات ذیل 

اتخاذ شد : 
تعداد اعضاء هیات مدیره به ۳ نفر افزایش یافت و ماده ۱۱ اساسنامه اصلاح 

گردید.
 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهــان اداره ثبت شــرکت ها و 

موسسات غیرتجاری اصفهان )۶97۴97(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت مهر گشــت نقش جهان با مســئولیت محدود به 
شماره ثبت ۴7۵۱7 و شناسه ملی ۱۰۲۶۰۶۵۶۵۰۳ به استناد صورتجلسه 
هیئت مدیره مورخ ۰۵/۰۲/۱۳9۶ که در تاریخ ۲۶/۰9/۱۳9۸ به این اداره 
واصل گردیده تصمیمات ذیل اتخاذ شد: - علی اکبر نجاری به شماره ملی 
۱۲۸9۴۵۵۳۵۱ به ســمت رئیس هیئت مدیره، الهام انالو به شــماره ملی 
۱۲۸۴99۰9۸۲ به ســمت نایب هیئت مدیره و سید محمدرضا معصومی 
زاده به شــماره ملی ۱۲۸۶79۵۸۳۴ به ســمت مدیرعامل برای مدت دو 
سال انتخاب شدند. - کلیه اسناد و مدارک و اوراق بهادار با امضای مشترک 
علی اکبر نجاری و ســید محمدرضا معصومی زاده )رئیس هیئت مدیره و 
مدیرعامل( همراه با مهر شــرکت و اســناد و مدارک و اوراق عادی و اداری 

شرکت با امضای مدیرعامل و با مهر شرکت معتبر می باشد.
 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهــان اداره ثبت شــرکت ها و 

موسسات غیرتجاری اصفهان )7۰۴۴۱۵(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت اسپادان موتور نصر شــرکت تعاونی به شــماره ثبت ۵۵9۳۴ و شناسه 
ملی ۱۴۰۰۵7۴۸9۸۲ به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۱۳/۰9/۱۳9۸ تصمیمات ذیل 

اتخاذ شد :
 سعید نصراصفهانی)با کد ملی ۱۲7۰۶۱۵۳7۸ ( به سمت رئیس هیئت مدیره و علی نصر اصفهانی

 ) با کدملی ۱۲9۰۱۶7۵۸۳ ( به ســمت نایب رئیس هیئت مدیره و مدیر عامل و زهره نصراصفهانی 
)با کدملی ۱۲۸۳۳۶۰۳۳۰ ( به ســمت منشی هیئت مدیره برای مدت ســه سال انتخاب گردیدند 
چک ها و اســناد تعهد آور شــرکت پس از تصویب هیئت مدیره با امضاء آقای علــی نصر اصفهانی 
) مدیــره  هیئــت  رئیــس  )ســمت:  نصراصفهانــی  ســعید  وآقــای   ) عامــل  )مدیــر 

ومهرشــرکت معتبرودرغیاب آقای ســعید نصراصفهانــی )ســمت: رئیــس هیئــت مدیــره( 
خانم زهره نصراصفهانی ) سمت: منشی هیئت مدیره (حق امضاء خواهد داشت و اوراق عادی با امضاء 

آقای علی نصر اصفهانی )مدیرعامل(و مهر شرکت معتبر خواهد بود.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری اصفهان )7۰۴۴۱7(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت پایانه ســازان نجف آباد شرکت سهامی خاص به شــماره ثبت ۱۱۱۶ و 
شناسه ملی ۱۰۲۶۰۱۶۸۱۰9 به اســتناد صورتجلســه مجمع عمومی عادی بطور فوق العاده 
مورخ ۰۲/۰۸/۱۳97 شــرکت حمل و نقل بارانداز نجف آباد به شناســه ملی ۱۰۲۶۰۰۸7۱7۲ 
وشرکت باربری حماسه نجف آباد شناسه ملی ۱۰۲۶۰۰۸۸۶7۰ و شرکت حمل و نقل رخش بار 
نجف آباد به شناسه ملی ۱۰۲۶۰۱۳۰۲۳9 به ســمت اعضای اصلی هیات مدیره و شرکت حمل 
و نقل گلبهار نجف آباد به شناســه ملی۱۰۲۶۰۱۰۳۲۱9 به سمت عضو علی البدل هیات مدیره 

برای مدت دوسال انتخاب گردیدند.
آقای غلامرضا لطفی کدملی ۱۰9۰7۲۳۵۳9 به ســمت بازرس اصلی و اقــای علیرضا رضویان 

کدملی ۱۰9۱۴۸۵۰۰۳ به سمت بازرس علی البدل برای مدت یک سال انتخاب شدند. 

اداره کل ثبــت اســناد و امــلاک اســتان اصفهــان مرجــع ثبت شــرکت ها و موسســات
 غیرتجاری نجف آباد )۶97۴۸۳(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت پایانه سازان نجف آباد شرکت ســهامی خاص به شماره ثبت ۱۱۱۶ و شناسه ملی 
۱۰۲۶۰۱۶۸۱۰9 به استناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ ۰7/۰۸/۱۳97 شرکت حمل و نقل بارانداز نجف 
آباد به شناسه ملی ۱۰۲۶۰۰۸7۱7۲ به نمایندگی علی مدد هاشمی کدملی ۱۰9۱۶۵۸7۵7 به سمت نایب 
رییس هیات مدیره و شرکت باربری حماسه نجف آباد شناسه ملی ۱۰۲۶۰۰۸۸۶7۰ به نمایندگی محسن 
نبی نجف آبادی به کدملی ۱۰9۱۱۰۸79۱ به سمت رییس هیات مدیره و شرکت حمل و نقل رخش بار 
نجف آباد به شناسه ملی ۱۰۲۶۰۱۳۰۲۳9 به نمایندگی علی شاهپوری ارانی کدملی ۱۰9۰۸۴۸۸97 به 
سمت عضو اصلی هیات مدیره و شرکت حمل و نقل امانت بار نجف آباد به شناسه ملی ۱۰۲۶۰۱۰۲۸79به 
نمایندگی آقای محمدرضا بارفروش به شــماره ملی ۱۰9۰۸۴۸۸97به سمت مدیرعامل خارج از اعضای 
هیات مدیره برای مدت دو سال انتخاب گردیدند.کلیه نامه های عادی شرکت با امضای رییس هیات مدیره یا 
مدیرعامل و کلیه اوراق و اسناد بهادار شرکت با امضا رییس هیات مدیره و مدیرعامل و در غیاب رییس هیات 

مدیره با امضا نایب رییس هیات مدیره و با مهر شرکت معتبر می باشد.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری نجف آباد )۶97۴9۳(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت حمل و نقل مســافر درون شــهری پیک حرم 
ســپاهان با مســئولیت محدود به شــماره ثبت ۱۳97۵ و شناسه ملی 
۱۰۲۶۰۳۴9۸۵7 به اســتناد صورتجلســه مجمع عمومی فوق العاده 
مورخ ۱۳/۰۴/۱۳9۳ مدت فعالیت شــرکت از مدت محــدود به مدت 

نامحدود تغییر کرد و ماده مربوطه در اساسنامه اصلاح گردید.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و 
موسسات غیرتجاری اصفهان )۶97۴79(



۱. اعتـراض هـای اخیر فقط اقتصادی اسـت. افزایش قیمت سـوخت تنها 
جرقـه اعتـراض هاسـت، نـه علـت آن. یک اشـتباه رایـج وجـود دارد که 
همـه چیـز به اقتصاد و افزایش قیمت سـوخت تقلیل داده می شـود، این 
پیـش فـرض به کل خطاسـت، شـلوغی در خیابـان بیـش از اینکه دلیل 
اقتصادی داشـته باشـد، دلیل سیاسـی دارد. اعتراض کور در کف خیابان 
نشـانه بـه بـن بسـت رسـیدن سیاسـت اسـت، این هـم یعنی سیاسـت 
ورزی بـه شـکل کنونـی کارکـرد خـود را از دسـت داده اسـت. کار اهالی 
سیاسـت گفتگـو و یارگیـری از گـروه هـای مختلـف شـهروندان و آماده 
کـردن آنهـا بـرای تغییرات درسـت اسـت، وقتی گـروه های سیاسـی در 
انجـام ایـن نقـش خـود ناتـوان بماننـد، بدیهی اسـت کـه نارضایتی خود 
را کـف خیابـان نشـان مـی دهـد. بعید اسـت اعتـراض ها و آشـوب های 
کنونـی بـالا بگیـرد، بـه احتمال زیـاد به زودی فـرو خواهد نشسـت، ولی 
بـدون پـروژه موجه سیاسـی دوبـاره باید منتظـر رویدادهای مشـابه بود. 
تدوین یک پروژه سیاسـی مناسـب از نان شـب هم برای اهالی سیاسـت 
ایران واجب تر اسـت، ولی متاسـفانه حتی نشـانه هایی از آن هم در افق 

دیده نمی شـود.

۲. آدم هـای عـادی چیـزی از اوضـاع و صـلاح جهـان نمـی فهمنـد. 
شـهروندان اگـر چیـزی از علم اقتصاد هـم ندانند، در امور شـخصی خود 
بسـیار هوشـمند عمـل می کننـد، خیلی ها این حرف درسـت کـه تورم 
)شـاخص کلان( پدیـده ای پولـی اسـت و بـا افزایـش قیمت سـوخت به 
تنهایـی تورم رخ نخواهد داد را شـاید متوجه نشـوند، ولـی کاهش قدرت 
خریـد )شـاخص خـرد( خـود را به خوبی حـس می کنند. کسـی اقتصاد 
هـم نخوانـده باشـد اینقدر درایـت دارد کـه وقتی قیمت سـوخت اش به 
هـزار دلیـل موجـه جهانی محاسـبه می شـود، بفهمد قیمـت خودرویی 
)کالایـی تجـارت پذیـر( که مـی خواهد سـوار شـود و بسـیاری کالاهای 
دیگـر هـم بایـد از همین منطـق پیروی کنـد. اگر چیزی را از کسـی می 
گیریم، باید مشـوقی مناسـب و کارآمد )و نه پرداخت حق السـکوت های 
یارانـه ای بـه برخـی اقشـار( را در ازای آن به همه شـهروندان ارائه کنیم، 
چیـزی کـه در درازمـدت بـه بهبود وضعیت همـه شـهروندان بینجامد. 

۳. تئـوری مـال کتـاب هاسـت، در واقعیـت باید "عمـل گرا" بـود. پیش 
نیـاز یـک اصـلاح جدی وجـود تئوری مناسـب اسـت، بدون ایـن تئوری 
فقـط مجموعـه ای از اقدامات پراکنـده و به اصطـلاح "مقتضی" خواهیم 
داشـت کـه فقط مشـکل را بدتر می کننـد. وقتی قیمت سـوخت اصلاح 
مـی شـود، بایـد اجازه داد قیمت هـا در بازارهای دیگر هم خـود را اصلاح 
کننـد، از یـک طرف قیمت سـوخت را آزاد می کنیم، ولی بـا راه انداختن 
گشـت هـای نظارت بر بـازار دنبال سـرکوب قیمت هاییم و هـر روز ماده 
و تبصـره جدیـدی بـرای کنتـرل اوضـاع وصل مـی کنیم، طبیعی اسـت 

کـه این "عمـل گرایی" بعید اسـت بـه کار بیاید. 

۴. اقنـاع شـهروندان عملـی نیسـت، کار را پیـش مـی بریم، مـردم عادت 
مـی کننـد. کشـوری وسـیع و پرجمعیت مانند ایـران با هر میـزان منابع 
در دسـترس تنهـا بـا زور و اقتدار دولتی اداره نمی شـود، نیـاز به درجاتی 
از اقنـاع و همـکاری افـکار عمومـی وجـود دارد. هیـچ دولتی نمـی تواند 
واقعیـت را شـبیه خواسـته های خـود کند. بایـد این اطمینـان را داد که 
اصلاحـات بـه نفـع آدمهاسـت، والا خیرخواهانه ترین طرح هـا هم کاری 
پیـش نمـی برند. شـاید کار دولت اعتـدال در قضیه اخیر شـجاعت تلقی 
شـود، ولـی وقتـی بـا اعـلام یکبـاره آن همـه را غافلگیـر می کنـد، بعید 
اسـت جـز آب ریختـن بـه آسـیاب رقبـای داخلـی و دشـمنان خارجـی 
حاصلـی داشـته باشـد. با مـردم گفتگو کـردن و اقناع آنها بـه معنی دوره 
گرفتـن و راه افتـادن از ایـن شـهر به آن شـهر و نمایش عمومی نیسـت، 
هرچنـد گاهـی ایـن هم بـه عنـوان یک تاکتیـک مـی تواند موثر باشـد. 
بایـد بـا لشـکر اندیشـه و اثرگذاران بر اندیشـه مـردم به گفتگو نشسـت. 
دولـت اعتـدال در این زمینه خـوب عمل نکرد، اسـتراتژی روابط عمومی 
نداشـت، نـدارد و از قـرار نخواهد داشـت. حتی بسـیاری از کسـانی که به 
نوعـی حامـی واقعـی کـردن قیمـت سـوخت بودنـد، در مواجهـه بـا این 
شـکل از اجرا چندان امکان دفاع از یک سیاسـت درسـت را پیدا نکردند. 
وقتـی در تریبـون هـای عمومـی بـا نوعی تحقیر بـه اهالی اقتصـاد گفته 
مـی شـد کـه دوبـاره درس هایشـان را بخوانند  تـا واقعیت هـای اقتصاد 

ایـران را دریابنـد، بایـد فکـر روزهای سـخت را هم مـی کردیم. 
 

۵. در "شـرایط حسـاس کنونـی" روال بـا اوضـاع عـادی تفـاوت دارد و 
دولـت مـی تواند خیلـی کارها انجام دهـد. اجازه دهید مـورد خاص قطع 
اینترنـت را مثـال بزنـم، هرچند به بهانه امنیت ملـی و حفظ نظم صورت 
گرفتـه باشـد، در تحلیـل نهایی چیزی جـز تضییع حقوق مالکیـت افراد 
نیسـت. در واقـع یـادآور یـک اتوریته بی مهار هسـت که هـر وقت صلاح 
بداند )به بهانه "شـرایط حسـاس کنونی"( مردم را از امکاناتشـان محروم 
مـی کنـد و نیـازی بـه توضیـح هم نمـی بینـد و شـهروندان هـم ابزاری 
هـم بـرای کنتـرل آن ندارنـد. طبیعی اسـت که سـرمایه گـذاران داخلی 
و خارجـی هـم نسـبت بـه دولت هایـی همواره "درگیر شـرایط حسـاس 
کنونـی" بـا تردید نـگاه می کنند، کاهش سـرمایه گذاری هـم به معنای 

تکـرار همیـن مصائب اخیـر در آینده اسـت، والله اعلم.

معــاون وزیــر امــور خارجه ، 
کنســول ترکیه ، ســفیر ایتالیا 
، وزیــر ورزش از جملــه افرادی 
بودند که به موضوع ســرمربی 
آبی هــای پایتخــت ورود پیدا 
کردند، استراماچونی ، به سبب 
مشکلاتی که در دریافت حق الزحمه خود پیدا کرده بود 
از استقلال جدا شد و به ایتالیا رفت و قرارداد خود را فسخ 

کرد.
این رویداد چند جنبه مهم در ایران داشت:

اول : بــه نظر مــی رســد تمامــی تولیدکننــدگان و 
صادرکنندگان و وارد کننــدگان و فعالان تجاری نیازمند 
داشتن یک تیم فوتبال هستند تا مشکلاتشان دیده شود 
و مسولان راســا بدان ورود پیدا کنند، ورود این همه فرد 
برای پرداخت ۱۰۸ هزار یورو از مبلــغ قرارداد یک مربی 
هر چند در تیمی محبــوب واقعا جای تعجب داشــت ، 
تولیدکنندگان و فعالان تجاری که به سبب تحریم ها زیر 

فشار بسیاری هستند و مفری نمی یابند.
دوم؛ وقتی برای یک نقل و انتقال ۱۰۸ هزار دلاری اینقدر 
ســختی وجود دارد و نیازمند ورود وزیر و وکیل و سفیر 
اســت باید دید که یک تولید کننده و فعال اقتصادی زیر 
چه فشاری اســت؟ آیا بدان واقف هستند؟ آیا نباید توجه 

بیشتری روی این موارد کرد؟
ســوم: چرا باید برای یک امری بدین میــزان بی اهمیت 
نسبت به بسیاری از مشکلات کشور اینقدر علاقمند برای 
حل مشــکل وجود دارد؟ روزهایی که صادرکنندگان در 
حال سرو کله زدن برای دریافت وجوه خود و انتقال آن به 
داخل کشور هستند چرا برای این موارد این همه داوطلب 

برای حل مشکل وجود ندارد؟ 
من نام این رویداد را سندروم اســتراماچونی می گذارم ، 
رویدادی که طی آن بــرای موضوعاتی که حتی می تواند 
مهم هم تلقی نشود )به لحاظ سایز مالی و سلسله مراتب 
اهمیت( این همه طلاتم و خبر و حضور مســولان در آن 
دیده می شــود، آیا این امر طبیعی اســت؟ فکر کنیم که 
روزی آنگلا مرکل برای حل مشکلات مربی بایرن مونیخ 
به آن قضیه ورد پیــدا کند! یــا وزیــری در ایتالیا برای 

مشکلات میلان! 
سندروم استراماچونی نوعی موج سواری بر روی اتفاقات 
پوپولیستی اســت ، چگونه می توانیم از این رویداد برای 

خود اعتبارکسب کنیم و بیشتر دیده شویم؟ 
امیدوارم روزی در ایران احتیاجــی به ورود این همه افراد 
برای حل این چنین موضوعی نباشــد، شــاید این امر در 
ایران عادی به نظر برســد اما در جهان مدرن بســیار غیر 

عادی به نظر می رسد.

سال پنجم
شماره صد و دوازده

۳ دی ۱۳9۸
۲7 ربیع الثانی  ۱۴۴۱

 صاحب امتیاز و مدير مسئول: مجید محققیان
زیر نظر شورای سردبیری
   صفحه آرايی: نوسان

 چاپ:  آینده

 آدرس: اصفهان، خیابان دانشگاه کوچه شماره ۵ 
ساختمان مرکز آموزش بازرگانی

 صندوق پستی: ۸۱۵۸9۸۱۸۶۵
 تلفن: ۰۳۱-۳۲۶۱7۸۵9

 توزيع:آرمان پخش

این روزها در تبلیغ هر کالا و خدماتی به ده ها عنوان تندیس و جایزه کیفیت اشاره 
می شود که به گفته مسلم بیات، معاون ارزیابی و کیفیت استاندارد سازمان ملی استاندارد 
بسیاری از این جایزه ها تقلبی و جعلی است. او به ایسنا توضیح داده است: »طبق قانون 
جدید توسعه استانداردسازی کشور، تنها متولی جایزه ملی کیفیت ایران، سازمان ملی 
استاندارد است. این درحالی است که بعضا اخباری مبنی بر اهدای جوایز کیفیت با بازی 

با الفاظی شنیده می شود که پایه علمی ندارد.«

وزیر اسبق آموزش وپرورش از مدرسه داری مسئولان گلایه کرد. فخرالدین احمدی دانش آشتیانی 
در روز ملی پژوهش دو نقد جدی به آموزش وپرورش مطرح کرد. به گزارش ایسنا، دانش آشتیانی 
گفت مدرسه داری مسئولان باعث شده کیفیت آموزشی این گونه باشد: »در زمان حادثه پلاسکو 
وزیر بودم. می گفتند درباره آتش نشان ها در کتاب درسی بنویسید، یکی می گفت درباره آب بنویسید 
و... بعد هم گفته می شود حجم کتب فلان است. باید این رویه را تغییر دهید.« او همچنین از روند 
برنامه درسی متمرکز که ویژگی های محیط آموزش و جغرافیا را در نظر نمی گیرد، انتقاد کرد.

 مسئولان مدرسه داری نکنند جایزه های کیفیت تقلبی

جامعهشناسانی
باریشپرفسوری

پنج اشتباه بزرگ 
در تحلیل اوضاع امروز!
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نظرات خود را  در خصوص محتوای نشریه به ایمیل ما ارسال کنید 

سندروم استراماچونی

نگاره

دست دلالان درجیب کشاورزان!
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ایرانی  جامعه شناسان  از  بسیاری 
تحت تاثیر سلف خود اگوست کنت نه 
علاقه ای دارند درون جامعه بروند و نه 
حتی علاقه دارند نوشته های دیگران را 
بخوانند، آنان چونان پیامبرانی از بالا هم 
به موعظه مردم و مسئولین مشغول اند 
و هم ادعای همراهی با هر دو را دارند.  در 
دهه هفتاد شمسی، مردم با تیزهوشی  
به ریش پرفسوری می گفتند: همراه با 
مردم و همگام با مسئولان. درواقع ریش 
محافظه کاری،  از  استعاره ای  پرفسوری 
زرنگ بازی و در عین حال بی عملی نیز بود. 
جامعه شناسان ایرانی  نیز البته چهر ه ای با 
ریش پرفسوری را می پسندند.  جدای 
از این استعاره که نماد محافظه کاری و 
بی علمی جامعه شناسان است متاسفانه 
نیز در بسیاری از مواقع با تصویرسازی های 
غلطی از جامعه که در افکار عمومی مسلط 
می شود  همراه می شوند. آنها با مردم نا امید 

می شوند و با مسئولان امیدوار!
اما جامعه شناسان باید همزمان دو کار مهم 
انجام دهند، تصویرسازی های رسانه ای - 
اسطوره ای شده را واسازی و اصلاح کنند. 
برای  را  مداخله گرانه  تری  نقش  دوم  و 
جامعه ایفا کنند. کار جامعه شناسان صرفا 
.پیش بینی بعد از وقوع نیست! همین طور، 
جامعه شناسان نباید صرفا از اوضاع جاری 
نقد کنند باید راه حل های عملی برای 
زندگی مردم بیابند، آنها باید از وجهی مردم  
و مسئولان را هوشیار کنند و از وجهی دیگر 
خودشان به میانجی واقعیت هایی عملی 
که مردم تجربه می کنند هوشیارتر شوند. 

در  جامعه شناسان  ما  اغلب  متاسفانه، 
مناطق برخوردار شهری زندگی می کنیم، 
از وسیله نقلیه عمومی استفاده نمی کنیم، 
و در اتاق های کارخود زندانی شده ایم. در 
هیچ یک از این سه) خانه،وسیله نقلیه، 
اتاق کار( با مردم رابطه ای نداریم. در این 
تردیدی نیست که دانشگاه ها و اتاق های 
تماس  از  منقطع  کل  به  استادان  کار 
این  با مردم عادی است. در  اجتماعی 
میان ما جامعه شناسان از همان دریچه 
جامعه را می بینیم که سایر شهروندان 
می بییند) رسانه ها و شبکه های اجتماعی(. 
جامعه شناسان برای تحلیل درست نیاز 
دارند تا لباس های خود را خاکی کنند، به 
نقاط متفاوت شهر و کشور بروند، با مردم 
صحبت کنند، و در بسیاری موارد با آنها 

همراه شوند. 
علاوه بر این، جامعه شناسی نباید خود را 
محدود به پیش بینی های بعد از وقوع کند! 
)اشاره به تحلیل های بعد از  اعتراضات( 
بلکه باید راهی عملی در پیش روی مردم 
بگذارد و به جای نقش پیش گو نقش 
روشنفکر عملگر را بازی کند. حلقه مفقوده 
تامل جامعه شناسان نه مردم و نه دولت 
بلکه جماعت پرنفوذ نخبگان و روشنفکران 
است. آنها باید ابتدا در باب انقطاع میان 
این  بیندیشند.  و نخبگان  روشنفکران 
جماعت پراکنده و عمدتا افسرده اگر بکار 
بیفتند می توانند در حرکت جامعه موثر 
افتند. امروزه بیش از هر زمان دیگری 
جامعه به روشنفکران ارگانیک و عملگرا 
نیاز دارد، برای این منظور انتقاد بدون عمل 

اجتماعی راه به جایی نخواهد برد.

 جواد تکجو

چندی پیش، دولت زلاندنو رسماً اعلام 
پیشرفت  اصلی  دیگر شاخص  که  کرد 
کشور را بر اساس تولید ناخالص داخلی 
کرد.  نخواهد  اندازه گیری   )GDP(
پیشرفت  واقعی  شاخص  آن،  به جای 
 Genuine Progress یا )GPI(
Index را مبنا قرار خواهد داد. این تصمیم دولت زلاندنو با توجه 

به تحولات بین المللی اتخاذ شده است.
طی سه دهه  اخیر ورود چین، هند و برزیل به فرایندهای تولید و 
خدمات، اقتصاد کشورهای غربی را دچار بحران های جدی کرده 
است. عده ای معتقدند که اقتصاد بین الملل به واسطه  جنگ تجاری 

و تعرفه میان آمریکا و چین وارد دوره  جهانی زدایی شده است.
جنگ تعرفه ها صرفاً برآمده از دولت ترامپ نیست بلکه اجماعی در 
دستگاه هیأت حاکمه آمریکا اعم از مؤسسات تحقیقاتی، نهادهای 
امنیتی و کنگره این کشور است. طی گزارشی از سوی شورای روابط 
 Innovation and National( خارجی آمریکا تحت عنوان
Security: Keeping Our Edge(  موضوع تعرفه نوعی 
ضرورت به صورت تلویحی برای مقابله با رشد سریع و همگانی چین 

مطرح شده است.
چین با آرامش و بدون سروصدا و تبلیغ به ویژه در هوش مصنوعی، 
IT و 5G، پیشرفت های منحصربه  فردی بدست آورده است. اروپا 
به جز چند کشور در شمال قاره، عموماً سیاست حفظ وضع موجود 
را پیش گرفته است. ژاپن از اقتصاد دوم جهان به سوم و با رشد هند 

احتمالاً در جایگاه پایین تر قرار خواهد گرفت.

یک دهه آینده جهان بدون توجه به احزاب سیاسی و ماهیت فکری 
سیاست مداران، دهه  پرتنش سیاسی و اقتصادی میان شرق و غرب 
و مدارهای اقتصاد جهانی خواهد بود. آمریکا بدون توجه به اینکه 
چه جریانی در کاخ سفید حاکم باشد، سیاست تهاجمی نسبت به 

رقبای اقتصادی خود پیش خواهد گرفت.
رشد  می بخشد،  اهمیت  را  زلاندنو  دولت  سیاست  آنچه  اما 
نابرابری ها، اختلاف عمیق در درآمدها و فاصله طبقاتی جدی در 
اقتصاد کشورهای غربی است. در حالی که  طی دو دهه گذشته، 
۴۰۰میلیون نفر به طبقه  متوسط چین و هند اضافه شده است، در 
آمریکا حدود 25٪ از جایگاه طبقۀ متوسط کاسته شده و تشکیلات 
عظیم و قدرتمند شرکت های IT در انباشته  شدن ثروت و پس انداز 
خود در حوزه سیاست گذاری و قانون گذاری نقش تعیین  کننده ای 
ایفا کرده اند. واکنش حوزه سیاست در مبارزات انتخاباتی از طرف 
نامزدهای دموکرات، افزایش مالیات و توزیع عادلانه ثروت بوده 

است.
تولید ناخالص داخلی در سطح جهانی به طور شگفت انگیزی در 
دورۀ جهانی شدن افزایش پیدا کرده است. اما این سطح تولید و 
ثروت به علت ناتوانی نهادهای قانون گذاری موفق به توزیع عادلانه 
نبوده است. هم اکنون در ۱9 کشور، تظاهراتِ  گسترده و اعتراضات 
فراگیر نسبت به سیاست های اقتصادی و تبعیض اجتماعی و مدنی 
در جریان است. در کشورهایی که نهاد دولت و حاکمیت فراتر از 
کارتل ها، منافع خاص و لابی های مؤثر ایستاده اند این اعتراض ها و 
تظاهرات یا وجود ندارد و یا در حداقل خود است. به عنوان مثال، در 

آلمان عموماً هر تصمیمی تحت تأثیر این دو سؤال است:

اول: آیا این تصمیم را اکثریت مردم تأیید می کنند؟
دوم: آیا این تصمیم به نفع اکثریت مردم آلمان است یا خیر؟

دولت زلاندنو با پذیرش GPI در پی این هدف است که: هر فردی 
که شهروند زلاندنو است باید طبق قانون از تمامی شاخص های 
اجتماعی، اقتصادی و محیط زیستی برخوردار باشد. GPI تحقق 
این امر را وظیفه دولت می داند. حمایت از بخش خصوصی، صادرات، 
سرمایه گذاری خارجی، تخفیف مالیاتی و عموم مسایل مربوط به 
سیاست گذاری اقتصادی تحت الشعاع تأمین نیازها و منافع تک تک 
شهروندان، آینده آنها بر اساس قانون گذاری و نظارت سیاست های 

توزیعی و دسترسی به امکانات است.
شاید بتوان این گونه نتیجه گرفت که دولت و حاکمیت زلاندنو قبل 
از آنکه در معرض مشکلات اجتماعی و اقتصادی قرار گیرد، خود 
تصمیم به تغییر استراتژی و رهیافت گرفت تا پیشگیری کند. از 
این رو، فهم روندهای داخلی و بین المللی را مدنظر قرار داد. تبعیض 
و بی عدالتی یک پدیده  جهانی شده است و شبکه های اجتماعی، 
اهرم قدرتمندی در اختیارِ عامۀ مردم قرار داده تا اعتراض خود را 
سازماندهی کنند. طی دهه های ۱۸7۰-۱۸۳۰، نظام سرمایه داری 

در برابر چالش هایِ جدی نیروی کار قرار گرفت.
هم اکنون نیز، دولت ها به شرکت ها و بخش خصوصی فشار می آورند 
تا مسئولیتِ اجتماعی خود را بپذیرند تا در سایۀ ثباتِ مدنی و 
 Corporate Social( سیاسی بتوانند کار خود را ادامه دهند
و  ثروت  توزیع  تبعیض،  از  جلوگیری   .)Responsibility
پذیرفتن مسئولیت اشتباهات، کلیدی  ترین ابعاد حکمرانی نوین 

شده اند.

شاخص واقعی پیشرفت چیست؟
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  عباس کاظمی

کار کردن برای خود

کارآفرینی

اگر از بیشتر مردم دیدگاه شان را در مورد کارآفرینی بپرسید، 
»نوآوری«  یا  مانند »کسب وکار کوچک«  کلماتی  از  احتمالا 
استفاده می کنند یا کارآفرینی را این گونه توصیف می کنند:»کار 
فراتر  این سطح  از  است  ممکن  بعضی ها  خود«.  برای  کردن 
پایه گذار در سیلیکون ولی  از یک  بروند و تصویری جسورانه 
ترسیم کنند که با جرئت به استقبال ریسک ها و می رود و بدون 

خستگی از پس چالش ها برمی آید.
برای دیگران، کارآفرین یک شورشی با روح آزاد است که راه 
خود را در دنیای کسب وکار ایجاد می کند. همه ی این ها به 
رنگ آمیزی تابلوی کارآفرینی کمک می کنند ولی تصویر کاملی 

از مفهوم کارآفرینی ارائه نمی دهند.

بنابراین، می رسیم به سوال »کارآفرینی چیست«؟ به زبان   
و  شدن  صاحب  ساختن،  برای  کوششی  کارآفرینی  ساده، 
است؛  خدمت  یا  محصول  فناوری،  ایده،  یک  تجاری سازی 
در  که  پاداش هایی  و  ریسک ها  گرفتن  نظر  در  همین طور 

آن پروژه وجود دارد.
کارآفرینی مسئولیتی است سرشار از عدم اطمینان، که هیچ 

تضمینی ارائه نمی دهد.
اما اگر راه اندازی یک کسب وکار تا این حد دشوار و نامطمئن 
است، چرا کارآفرینی جذابیت زیادی دارد؟ برای یافتن پاسخ، 
بیایید نگاهی به جنبه های کارآفرینی و ویژگی های پایه گذاران 

بیندازیم تا تصویر واضح تری از کارآفرینی به دست آوریم.

info@eghtesadbazar. ir


